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Pani Helena Cichocka – Radna Senior 

Otwieram obrady I posiedzenia Sejmiku Województwa Mazowieckiego VI kadencji. 

Witam wszystkich obecnych na sesji – nowo wybranych radnych, zaproszonych 

gości i mieszkańców województwa mazowieckiego. Szanowni Państwo zgodnie z art. 

20 ust. 8 ustawy z dnia 5 czerwca 1998 roku o samorządzie województwa pierwszą 

sesję sejmiku, do czasu wyboru przewodniczącego, prowadzi najstarszy wiekiem 

radny obecny na sesji. Chciałabym poinformować, iż to właśnie mnie przypadł w 

udziale ten zaszczyt. Dziękuję bardzo. Zgodnie z art. 21 ust. 3 ustawy z dnia 5 

czerwca 1998 roku o samorządzie województwa pierwszą sesję nowo wybranego 

sejmiku zwołuje Komisarz Wyborczy. Postanowieniem z dnia 8 listopada 2018 r. 

Komisarz Wyborczy w Warszawie – Pan Rafał Wagner – zwołał sesję na dzień 

dzisiejszy i zaproponował następujący porządek obrad: 

1. Otwarcie sesji przez radnego seniora i stwierdzenie prawomocności obrad. 

2. Złożenie ślubowania przez nowo wybranych radnych. 

3. Wybór komisji skrutacyjnej. 

4. Wybór Przewodniczącego Sejmiku Województwa Mazowieckiego. 

5. Wybór Wiceprzewodniczących Sejmiku Województwa Mazowieckiego. 

6. Wybór Marszałka Województwa Mazowieckiego. 

7. Wybór Wicemarszałków i pozostałych Członków Zarządu Województwa 

Mazowieckiego.  

8. Sprawy różne. 

9. Zakończenie obrad. 

Na podstawie złożonych podpisów na liście obecności stwierdzam, że w posiedzeniu 

uczestniczy odpowiednia liczba radnych, aby obrady sejmiku uznać za prawomocne. 

Na liście obecności podpisy złożyło 51 radnych. Na podstawie § 2 ust. 2 Regulaminu 

Obrad Sejmiku Województwa Mazowieckiego na sekretarza obrad powołuję panią 

radną Bożenę Żelazowską. Szanowni Państwo, uprzejmie informuję, że w związku  

z art. 21 ust. 1a ustawy o samorządzie województwa obrady sejmiku są 

transmitowane i utrwalane za pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. 

Ponadto na podstawie art. 15a ustawy o samorządzie województwa sesje sejmiku są 

jawne, co dotyczy również protokołów z tych sesji. Mając na uwadze powyższe 

regulacje, sesje sejmiku są transmitowane na żywo, na stronie Biuletynu Informacji 

Publicznej Urzędu Marszałkowskiego Województwa Mazowieckiego w Warszawie 

oraz na stronie Samorządu Województwa Mazowieckiego. Następnie zarówno 
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nagrania sesji jak i protokoły publikowane są w ten sam sposób. Szczegółowe 

kwestie dotyczące ochrony danych osobowych znajdują się w klauzuli informacyjnej 

wywieszonej przy wejściu do sali obrad sejmiku oraz w BIP i na stronie Samorządu 

Województwa Mazowieckiego. Obecnie przystąpimy do ceremonii złożenia 

ślubowania. Zgodnie z art. 22 ust. 1 Ustawy o samorządzie województwa radny 

przed objęciem mandatu składa ślubowanie. Statut Województwa Mazowieckiego w 

§ 15 ust. 1 precyzuje w jaki sposób odbywa się ślubowanie. Zgodnie z tym zapisem 

odczytam tekst ślubowania, następnie każdy z radnych po wyczytaniu jego nazwiska 

powstanie i wypowie słowo „ślubuję”.  Ślubowanie może być złożone z dodaniem 

zdania: „Tak mi dopomóż Bóg”. Proszę wszystkich radnych o powstanie. Odczytam 

tekst ślubowania: „Uroczyście ślubuję rzetelnie i sumiennie wykonywać obowiązki 

wobec Narodu Polskiego, strzec suwerenności i interesów Państwa Polskiego, 

czynić wszystko dla pomyślności Ojczyzny, wspólnoty samorządowej województwa i 

dobra obywateli, przestrzegać Konstytucji i innych praw Rzeczypospolitej Polskiej". 

Proszę usiąść. Dziękuję. I teraz proszę sekretarza obrad o wyczytywanie imion i 

nazwisk radnych bardzo proszę. 

[Radni, obecni na sali, wyczytywani alfabetycznie przez sekretarza obrad radną 

Bożenę Żelazowską złożyli ślubowanie]. 

 

Pani Helena Cichocka – Radna Senior 

Dziękuję bardzo pani sekretarz. Informuję, że wszyscy radni obecni na sesji złożyli 

ślubowanie. Przechodzimy do punktu następnego – wybór komisji skrutacyjnej  

i bardzo proszę o zgłaszanie kandydatów do komisji skrutacyjnej. Bardzo proszę. 

 

Pan Krzysztof Strzałkowski 

Chciałbym zgłosić radną panią Katarzynę Bornowską. 

 

Pani Helena Cichocka – Radna Senior 

Bardzo proszę. 

 

Pan Adam Struzik 

Szanowna Pani Przewodnicząca, Wysoki Sejmiku zgłaszam pana Konrada 

Wojnarowskiego. 
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Pani Helena Cichocka – Radna Senior 

Bardzo proszę pana. 

 

Pan Radosław Fogiel 

Szanowna Pani Przewodnicząca zgłaszam panią radną Katarzynę Lubiak. 

 

Pani Helena Cichocka – Radna Senior 

Czy jeszcze ktoś z państwa chce zgłaszać kandydatury? Nie…tak…Proszę państwa 

teraz zapytam, czy zgłoszone osoby wyrażają zgodę na kandydowanie. Czy pani 

Katarzyna Bornowska? 

 

Pani Katarzyna Bornowska 

Tak. 

 

Pani Helena Cichocka – Radna Senior 

Dziękuję bardzo. Czy pan Konrad Wojnarowski? 

 

Pan Konrad Wojnarowski 

Tak. 

 

Pani Helena Cichocka – Radna Senior 

Dziękuję bardzo. I pani Katarzyna Lubiak? 

 

Pani Katarzyna Lubiak 

Tak. 

 

Pani Helena Cichocka – Radna Senior 

Czyli możemy w tej chwili podać, iż do komisji skrutacyjnej zostali zgłoszeni radni: 

pani Katarzyna Bornowska, pan Konrad Wojnarowski i pani Katarzyna Lubiak. 

Proszę państwa, zgodnie z § 18 ust. 3 Regulaminu Obrad Sejmiku Województwa 

Mazowieckiego poddam pod głosowanie skład komisji skrutacyjnej. Kto z państwa 

radnych jest za tym, żeby w skład komisji skrutacyjnej weszły wymienione przeze 

mnie osoby, proszę o podniesienie ręki i naciśnięcie przycisku na pilocie do 
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głosowania? Kto z państwa jest przeciw? Nie widać. I kto z państwa wstrzymał się od 

głosu? Nie widać. 

 

[Głos z sali, że jest jakiś problem techniczny i sprzęt do głosowania nie działa]. 

 

Pani Helena Cichocka – Radna Senior 

Proszę państwa tutaj widać były jakieś drobne kłopoty techniczne, czy można 

jeszcze raz poprosić o głosowanie, czyli proszę państwa jeszcze raz. Kto z państwa 

radnych jest za tym, żeby w skład komisji skrutacyjnej weszły wymienione przeze 

mnie osoby, proszę o podniesienie ręki i naciśnięcie przycisku na pilocie? Dziękuję 

bardzo, dziękuję. Kto z państwa jest przeciw? Nie widzę. I kto wstrzymał się od 

głosu? Proszę państwa lista uprawnionych do głosowania – 51 radnych, za 

głosowało 51 osób, przeciw – 0, wstrzymujących się – 0, kworum zostało osiągnięte i 

bardzo państwu dziękuję. Czyli możemy stwierdzić, iż sejmik powołał komisję 

skrutacyjną w składzie: pani Katarzyna Bornowska, pan Konrad Wojnarowski i pani 

Katarzyna Lubiak. Proponuję, żeby komisja w powołanym składzie przeprowadziła 

wszystkie wybory w dniu dzisiejszym. Jeśli nie usłyszę sprzeciwu  uznam, iż sejmik 

wyraża na to zgodę. Nie słyszę sprzeciwu, uznaję, iż sejmik wyraził zgodę, aby 

powołana komisja skrutacyjna przeprowadziła wszystkie wybory w dniu dzisiejszym. 

I teraz zarządzam pięciominutową przerwę na ukonstytuowanie się komisji 

skrutacyjnej. 

 

[Przerwa] 

 

Pani Helena Cichocka – Radna Senior 

Proszę państwa, wznawiam obrady. Proszę o zajęcie miejsc. Proszę państwa, 

uprzejmie informuję, iż komisja skrutacyjna ukonstytuowała się. Przewodniczącym 

została pani radna Katarzyna Bornowska. Przechodzimy do punktu 4 - do wyboru 

Przewodniczącego Sejmiku Województwa Mazowieckiego. Zgodnie z art. 20 ust. 1 

ustawy o samorządzie województwa – sejmik wybiera ze swojego grona 

przewodniczącego bezwzględną większością głosów, w obecności co najmniej 

połowy ustawowego składu sejmiku, w głosowaniu tajnym. Zgodnie z § 16 ust. 3 

Statutu Województwa Mazowieckiego kandydata na Przewodniczącego Sejmiku 

może zgłosić grupa co najmniej 1/5 ustawowego składu sejmiku (w naszym 
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przypadku to jest 11 radnych). Bardzo proszę o zgłaszanie kandydatów na 

Przewodniczącego Sejmiku Województwa Mazowieckiego. Proszę, aby osoby 

zgłaszające kandydatów podchodziły do mównicy i przedstawiały się. Bardzo proszę. 

Proszę uprzejmie. Może pan marszałek proszę. 

 

Pan Adam Struzik 

Szanowny Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku w imieniu dwóch klubów 

koalicyjnych – klubu Koalicji Obywatelskiej i klubu Polskiego Stronnictwa Ludowego, 

mam zaszczyt zgłosić na podstawie Statutu Województwa Mazowieckiego 

kandydaturę pana Ludwika Rakowskiego na Przewodniczącego Sejmiku 

Województwa Mazowieckiego. Pan Ludwik Rakowski urodził się 2 października 1975 

roku w Warszawie. Jest absolwentem Wydziału Prawa i Administracji Uniwersytetu 

Warszawskiego. Ukończył również podyplomowe studia menadżerskie na Wydziale 

Zarządzania Uniwersytetu Warszawskiego. Ważne miejsce w jego życiu zajmuje 

działalność samorządowa, w której aktywnie uczestniczy od roku 1998, kiedy to 

uzyskał mandat radnego powiatu warszawskiego i sprawował go do roku 2002. 

Następnie w ciągu 5 lat pełnił funkcję kolejno zastępcy oraz burmistrza dzielnicy 

Wilanów m. st. Warszawy. W grudniu 2007 roku wybrany przez Sejmik Województwa 

Mazowieckiego na funkcję wicemarszałka, którą pełnił do 2010 roku. Radny 

Województwa Mazowieckiego III kadencji, IV kadencji i obecnie VI kadencji, V i VI 

kadencji. W listopadzie 2010 roku został wybrany na funkcję Przewodniczącego 

Sejmiku Województwa Mazowieckiego, a 27 listopada 2014 ponownie w następnej 

kadencji na tę funkcję, którą pełnił do 16 listopada bieżącego roku. Pełniąc funkcję 

Przewodniczącego patronował wielu przedsięwzięciom związanym z rozwojem  

i krzewieniem kultury, podtrzymywaniem tradycji, upowszechnianiem wiedzy 

historycznej wśród dzieci i młodzieży szkolnej. Uczestniczył w pracach komitetów 

honorowych, wspierał realizację wielu projektów związanych z promocją sportu, 

kultury fizycznej, turystyki, rekreacji. Wspierał działalność organizacji 

pozarządowych, w szczególności prowadzących działalność charytatywną. Jego 

dotychczasowa postawa jako Przewodniczącego Sejmiku, w której dominuje 

uczciwość, rzetelność i kompetencja przyczyniały się do harmonijnej i owocnej 

współpracy pomiędzy Sejmikiem a Zarządem Województwa Mazowieckiego, a także 

wpływała na skuteczną pracę organów samorządu naszego województwa. Pod 
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zgłoszeniem widnieją podpisy 26 radnych i przedstawiam Pani Przewodniczącej ten 

wniosek i bardzo proszę o jego przyjęcie. 

 

Pani Helena Cichocka – Radna Senior 

Bardzo proszę teraz o zabranie głosu pana Radosława Fogla, proszę. 

 

Pan Radosław Fogiel 

Dziękuję bardzo. Pani Przewodnicząca w kwestii formalnej bardzo bym prosił  

o respektowanie zgłoszeń wyświetlających się na tablicy, ponieważ to już drugi 

przypadek. Pragnę wierzyć, że to wynika wyłącznie z emocji a nie z jakiś innych 

przyczyn, dziękuję bardzo.  

 

Pani Helena Cichocka – Radna Senior 

Panie Radny przepraszam, zasłania mi ekran dosłownie ten kawałek stołu. 

 

Pan Radosław Fogiel 

Ale po to są te zgłoszenia na pilotach i one się wyświetlają właśnie na ekranie. 

 

Pani Helena Cichocka – Radna Senior 

Przepraszam, przepraszam. 

 

Pan Radosław Fogiel 

Szanowna Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo Radni, w imieniu radnych 

Prawa i Sprawiedliwości pragnę zgłosić kandydaturę pana Wojciecha Zabłockiego na 

funkcję Przewodniczącego Sejmiku Mazowieckiego, kadencji 2018 – 2023. Pan 

radny Zabłocki jest burmistrzem Pragi Północ, wcześniej pełnił urząd radnego 

dzielnicy Ursynów i radnego miasta. Jestem przekonany, tak jak wszyscy radni, 

którzy podpisali się pod tym wnioskiem, że jego doświadczenie samorządowe 

umożliwi mu dobrą i skuteczną pracę, jako przewodniczącemu, dziękuję serdecznie.  

 

Pani Helena Cichocka – Radna Senior 

Dziękuję uprzejmie. Proszę Państwa, czy są jeszcze jakieś inne kandydatury na 

funkcję Przewodniczącego Sejmiku Województwa Mazowieckiego? Nie widzę. 
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Zapytam teraz kandydatów, czy wyrażają zgodę na kandydowanie. Czy pan Ludwik 

Rakowski wyraża zgodę na kandydowanie? 

 

Pan Ludwik Rakowski 

Tak, wyrażam. 

 

Pani Helena Cichocka – Radna Senior 

Dziękuję uprzejmie. Czy pan Wojciech Zabłocki wyraża zgodę na kandydowanie? 

 

Pan Wojciech Zabłocki 

Tak, wyrażam. 

 

Pani Helena Cichocka – Radna Senior 

Dziękuję uprzejmie. I teraz przystępujemy do wyboru Przewodniczącego. 

Zarządzamy 10 minutową przerwę w celu przygotowania kart do głosowania przez 

komisję skrutacyjną, czyli do godziny 12. Dziękuję bardzo. 

 

[Przerwa] 

 

Pani Helena Cichocka – Radna Senior 

Proszę Państwa, proszę Państwa, wznawiam obrady. Bardzo proszę o zajęcie 

miejsc. I proszę teraz przewodniczącego komisji skrutacyjnej o wyjaśnienie zasad 

głosowania i o przeprowadzenie głosowania. Bardzo proszę panią radną. 

 

Pani Katarzyna Bornowska 

Szanowni Państwo, sejmik wybiera ze swojego składu Przewodniczącego Sejmiku 

bezwzględną większością głosów w obecności co najmniej połowy ustawowego 

składu sejmiku w głosowaniu tajnym. Nazwiska kandydatów zostały umieszczone na 

karcie do głosowania w kolejności alfabetycznej. Głosujemy poprzez wstawienie 

znaku „X” przy nazwisku wybranego kandydata. Głos jest nieważny, jeżeli nie 

wstawiono znaku „X” przy nazwisku żadnego kandydata, albo wstawiono znak „X” 

przy nazwisku dwóch kandydatów. Rozpoczynamy procedurę głosowania. 

Wyczytamy teraz, jako komisja skrutacyjna, alfabetycznie nazwiska radnych, 

zaprosimy Państwa do złożenia podpisu potwierdzającego odbiór karty oraz 

odebrania karty do głosowania. Następnie, jak Państwo już zagłosujecie, będziemy 
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ponownie wyczytywać alfabetycznie nazwiska, będziemy prosić o podpis oraz 

wrzucenie karty do urny. Więc rozpoczynamy głosowanie. 

 

[Wyczytywani w kolejności alfabetycznej radni, obecni na sali, podchodzili do stołu 

prezydialnego, kwitowali odbiór karty do głosowania, oddawali głos, wrzucali karty do 

urny i kwitowali jej zdanie]. 

 

Pani Helena Cichocka – Radna Senior 

Dziękuję Państwu bardzo. I ogłaszam teraz piętnastominutową przerwę w celu 

policzenia głosów przez komisję skrutacyjną, czyli do godziny 12:35. Dziękuję. 

 

[Przerwa] 

 

Pani Helena Cichocka – Radna Senior 

Proszę Państwa, sądzę, że już chyba wszyscy są na sali, możemy wznowić obrady.  

I proszę teraz bardzo o zabranie głosu przewodniczącego komisji skrutacyjnej  

i o podanie wyniku wyboru. Proszę pani radna. 

 

Pani Katarzyna Bornowska 

Szanowni Państwo, Protokół komisji skrutacyjnej z głosowania w sprawie wyboru 

Przewodniczącego Sejmiku Województwa Mazowieckiego z dnia 19 listopada 2018 

roku. Komisja skrutacyjna w składzie: Przewodnicząca Katarzyna Bornowska, 

członkowie: Katarzyna Lubiak oraz Konrad Wojnarowski, stwierdza, iż uprawnionych 

do udziału w głosowaniu w sprawie wyboru Przewodniczącego Sejmiku 

Województwa Mazowieckiego jest 51 radnych. Wydano 51 kart do głosowania.  

W głosowaniu udział wzięło 51 radnych, głosów ważnych oddano 50, głosów 

nieważnych oddano 1. Komisja stwierdza, iż kandydaci otrzymali następującą liczbę 

głosów: Ludwik Jerzy Rakowski 26 głosów, Wojciech Jakub Zabłocki 24 głosy. 

Komisja stwierdza, iż Przewodniczącym Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

został wybrany Ludwik Jerzy Rakowski.  

 

Pani Helena Cichocka – Radna Senior 

Proszę Państwa, stwierdzam, że Sejmik w głosowaniu tajnym, podjął uchwałę 

następującej treści: Uchwała nr 1/18 Sejmiku Województwa Mazowieckiego z dnia 
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19 listopada 2018 roku w sprawie wyboru Przewodniczącego Sejmiku Województwa 

Mazowieckiego. Na podstawie art. 20 ust. 1 ustawy z dnia 5 czerwca 1998 r. o 

samorządzie województwa (Dz. U. z 2018 r. poz. 913, 1000 i 1432) – uchwala się, co 

następuje: § 1. W głosowaniu tajnym Przewodniczącym Sejmiku Województwa 

Mazowieckiego wybrany został pan radny Ludwik Jerzy Rakowski. § 2. Uchwała 

wchodzi w życie z dniem podjęcia. Przekazuję prowadzenie obrad nowo wybranemu 

Przewodniczącemu i serdecznie gratuluję. Dziękuję bardzo. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Szanowni Państwo, dziękuję bardzo za zaufanie, dziękuję także pani 

Przewodniczącej, pani Radnej Senior, pani profesor Helenie Cichockiej za bardzo 

sprawne prowadzenie tej pierwszej części obrad. Dziękuję bardzo. Proszę Państwa, 

przechodzimy zatem do punktu 4 porządku obrad. Zgodnie z § 19 Statutu 

Województwa Mazowieckiego sejmik wybiera 3 wiceprzewodniczących Sejmiku. 

Kandydata na wiceprzewodniczącego sejmiku może zgłosić: Przewodniczący 

Sejmiku; komisja, klub radnych; grupa co najmniej 10 radnych. Zgodnie z art. 20 

ustawy o samorządzie województwa wyboru wiceprzewodniczącego dokonuje się 

bezwzględną większością głosów w obecności co najmniej połowy ustawowego 

składu sejmiku, w głosowaniu tajnym. Przystępujemy zatem do procedury wyboru 

wiceprzewodniczących, wybieramy trzech wiceprzewodniczących. Proszę  

o zgłaszanie kandydatów. Szanowni Państwo, ja sobie pozwolę zacząć zgłaszanie 

kandydatów. Proponuję na wiceprzewodniczących Sejmiku Województwa 

Mazowieckiego następujące kandydatury: pana Tomasza Kucharskiego, pana 

Adama Orlińskiego, pana Marcina Podsędka. Proszę bardzo pan radny Radosław 

Fogiel. 

 

Pan Radosław Fogiel 

Dziękuję panie Przewodniczący. Szanowni Państwo, w imieniu klubu radnych Prawa 

i Sprawiedliwości chciałem zgłosić na wiceprzewodniczącego sejmiku pana 

Wojciecha Zabłockiego. Wiem, że dla tej części sali, która ma większość, bardzo 

kuszące jest obsadzenie wszystkich możliwych stanowisk, myślę jednak, że dobre 

praktyki samorządowe i współpracy by nakazywały, żeby opozycja również miała 

swojego przedstawiciela, a myślę, że bardzo dobry wynik, który uzyskał pan 

Wojciech Zabłocki w poprzednim głosowaniu predestynuje go do pracy w prezydium. 
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To oczywiście będzie decyzja Państwa radnych. Niemniej bardzo proszę o poparcie 

pana radnego Zabłockiego. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo. Czy są jeszcze inne zgłoszenia? Proszę Państwa skoro innych 

zgłoszeń nie ma, zamykam listę kandydatów. Ale teraz zapytam zgłoszone osoby, 

czy wyrażają zgodę na kandydowanie. Czy pan Tomasz Kucharski wyraża zgodę? 

 

Pan Tomasz Kucharski 

Wyrażam zgodę. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Czy pan Mirosław Adam Orliński wyraża zgodę? 

 

Pan Mirosław Adam Orliński 

Wyrażam zgodę. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Czy pan Marcin Podsędek wyraża zgodę? 

 

Pan Marcin Podsędek 

Tak, wyrażam. 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Czy pan Wojciech Zabłocki wyraża zgodę? 

 

Pan Wojciech Zabłocki 

Wyrażam zgodę. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo. Proszę Państwa, teraz proponuję Państwu 5 minut przerwy dla 

komisji skrutacyjnej na przygotowanie kart do głosowania. 

 

[Przerwa] 
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Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Szanowni Państwo, wznawiam obrady. O zabranie głosu proszę przewodniczącą 

komisji skrutacyjnej.  

 

Pani Katarzyna Bornowska 

Szanowni Państwo, sejmik  wybiera ze swego grona 3 wiceprzewodniczących 

sejmiku bezwzględną większością głosów w obecności co najmniej połowy 

ustawowego składu sejmiku w głosowaniu tajnym. Na karcie do głosowania znajdują 

się nazwiska wszystkich zgłoszonych kandydatów. Nazwiska zostały umieszczone  

w kolejności alfabetycznej. Przy nazwisku każdego kandydata znajduje się jedna 

kratka. Głosujemy poprzez wstawienie znaku „X” maksymalnie przy trzech 

nazwiskach - maksymalnie. Głos jest nieważny, jeżeli nie wstawiono znaku „X” przy 

nazwisku żadnego kandydata albo wstawiono znak „X” przy nazwiskach więcej niż 

trzech kandydatów. Podobna procedura jest właściwie taka sama jest, jak przy 

wyborze Przewodniczącego, czyli teraz alfabetycznie wyczytamy radnych, wydamy 

karty, prosimy o złożenie podpisu. Głosujemy. Jest cały czas tutaj miejsce do 

głosowania, ta kotarka do głosowania więc zapraszamy i wyczytujemy.  

 
[Wyczytywani w kolejności alfabetycznej radni, obecni na sali, podchodzili do stołu 

prezydialnego, kwitowali odbiór karty do głosowania, oddawali głos, wrzucali karty do 

urny i kwitowali jej zdanie]. 

 
Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Szanowni Państwo, przypominam, że jesteśmy cały czas w punkcie 5 porządku 

obrad i teraz proponuję Państwu 10 minut przerwy, tak aby komisja skrutacyjna 

mogła ustalić wyniki głosowania. !0 minut przerwy. Piętnaście po wznawiamy obrady. 

 

[Przerwa] 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Szanowni Państwo, proszę o zajęcie miejsc. Wznawiam obrady. Proszę 

przewodniczącą komisji skrutacyjnej o zabranie głosu i podanie wyniku głosowania. 
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Pani Katarzyna Bornowska 

Szanowni Państwo, Protokół komisji skrutacyjnej z głosowania w spawie wyboru 

wiceprzewodniczących Sejmiku Województwa Mazowieckiego z dnia 19 listopada 

2018 roku. Komisja skrutacyjna w składzie: Przewodnicząca Katarzyna Bornowska, 

członkowie: Katarzyna Lubiak, Konrad Wojnarowski, stwierdzają, iż uprawnionych do 

udziału w głosowaniu w sprawie wyboru wiceprzewodniczących Sejmiku 

Województwa Mazowieckiego jest 51 radnych. Wydano 51 kart do głosowania.  

W głosowaniu udział wzięło 51 radnych. Głosów ważnych oddano 51, nieważnych 0. 

Komisja stwierdza, iż kandydaci otrzymali następującą liczbę głosów. Tomasz Antoni 

Kucharski – 26 głosów, Mirosław Adam Orliński – 26 głosów, Marcin Podsędek – 26 

głosów, Wojciech Jakub Zabłocki – 25 głosów. Komisja stwierdza, iż 

wiceprzewodniczącymi Sejmiku Województwa Mazowieckiego wybrani zostali: 

Tomasz Antoni Kucharski, Mirosław Adam Orliński, Marcin Podsędek.  

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo komisji. Proszę Państwa, stwierdzam, że sejmik w głosowaniu 

tajnym, podjął uchwałę o następującej treści: Uchwała nr 2/18 Sejmiku Województwa 

Mazowieckiego z dnia 19 listopada 2018 roku w sprawie wyboru 

wiceprzewodniczących Sejmiku Województwa Mazowieckiego. Na podstawie art. 20 

ust. 1 ustawy z dnia 5 czerwca 1998 r. o samorządzie województwa (Dz. U. z 2018 r. 

poz. 913, 1000 i 1432) – uchwala się, co następuje: W głosowaniu tajnym 

Wiceprzewodniczącymi Sejmiku Województwa Mazowieckiego wybrany zostali: 

Tomasz Kucharski, Mirosław Adam Orliński, Marcin Podsędek. Wykonanie uchwały 

powierza się Przewodniczącemu Sejmiku Województwa Mazowieckiego. Uchwała 

wchodzi w życie z dniem podjęcia.  

Dziękuję bardzo komisji i gratuluję wybranym Wiceprzewodniczącym Sejmiku 

Województwa Mazowieckiego. Proszę Państwa przechodzimy teraz do punktu 6 

porządku obrad – wybór Marszałka Województwa Mazowieckiego. Zgodnie z art. 32 

ust. 2 ustawy o samorządzie województwa wyboru Marszałka, dokonuje się 

bezwzględną większością głosów ustawowego składu Sejmiku, w głosowaniu tajnym. 

Kandydata na Marszałka może zgłosić grupa co najmniej 1/5 ustawowej liczby 

radnych, w naszym przypadku to 11 radnych. Proszę o zgłaszanie kandydatów na 

Marszałka Województwa Mazowieckiego. Proszę bardzo pan radny Krzysztof 

Strzałkowski.   
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Pan Krzysztof Strzałkowski 

Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo Radni, w imieniu klubów radnych, klubu 

Koalicji Obywatelskiej oraz klubu radnych Polskiego Stronnictwa Ludowego 

chciałbym zgłosić kandydaturę na Marszałka Województwa Mazowieckiego w osobie 

pana Marszałka Adama Struzika. Dziękuję uprzejmie. Odpowiednie pismo 

przedkładam na ręce pana Przewodniczącego.  

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę Państwa, czy są inne zgłoszenia kandydatów na Marszałka Województwa 

Mazowieckiego? Ja mam prośbę wobec tego do pana radnego o dostarczenie tutaj 

do mnie zgłoszenia z co najmniej 11 podpisami radnych. Dziękuję bardzo panu 

radnemu. Proszę Państwa, czy są inne kandydatury? Jeżeli nie, zapytam pana 

Marszałka Adama Struzika, czy wyraża zgodę na kandydowanie? 

 

Pan Adam Struzik 

Tak, wyrażam. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo panie Marszałku. Proszę Państwa, zgodnie z  § 60 ust. 3 Statutu 

Województwa Mazowieckiego zgłoszeni kandydaci przedstawiają sejmikowi swoją 

koncepcję realizacji zadań samorządu Województwa. Nad ich wystąpieniami 

przeprowadza się debatę. W związku z tym bardzo proszę Pana Marszałka Adama 

Struzika o zabranie głosu. 

 

Pan Adam Struzik 

Szanowny Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku, przychodzi mi przed Państwem 

stawać po raz szósty i dziękuję za Państwa zaufanie i zaproponowanie mi funkcji 

marszałka województwa mazowieckiego. Jest to wyraz zaufania radnych Koalicji 

Obywatelskiej, czyli Platformy Obywatelskiej i Nowoczesnej, a także Polskiego 

Stronnictwa Ludowego. To dla mnie wielki zaszczyt i odpowiedzialność. W tym 

miejscu chciałbym również podziękować wyborcom, którzy obdarzyli mnie olbrzymim 

zaufaniem. Traktuję to – i to chciałbym wyraźnie podkreślić – jako wielkie 

zobowiązanie. Dziękuję również za wsparcie moim przyjaciołom, radnym Polskiego 
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Stronnictwa Ludowego. Dziękuję również za zaufanie i znakomitą współpracę 

koleżankom i kolegom Radnym Platformy Obywatelskiej przez ostatnie 12 lat.  

Chciałbym wyraźnie podkreślić, że powierzony mi mandat traktuję jako wielkie 

zobowiązanie. Zobowiązanie wobec Mazowsza i jego mieszkańców. Zobowiązanie 

wobec przyszłości naszego pięknego i silnego regionu. Województwa, które – trzeba 

to wyraźnie podkreślić – jest dziś jednym z najszybciej rozwijających się regionów  

w Europie. Jest także liderem innowacyjności i miejscem, z którym swoją przyszłość 

chce wiązać wielu Polaków, ale i inwestorów. Jestem głęboko przekonany, że 

rozpoczynająca się właśnie kadencja będzie dobrym czasem dla Mazowsza. Przez 

ostatnie lata wspólnie z naszymi partnerami z Platformy Obywatelskiej, dążyliśmy do 

wzmacniania Mazowsza, do takiego stymulowania jego rozwoju, aby było regionem 

dużych możliwości, ale i dobrego, godnego życia jego mieszkańców. Dlatego z dużą 

determinacją i konsekwencją wspieraliśmy lokalne wspólnoty w ich 

przedsięwzięciach. Priorytetem dla nas była i będzie nadal konstruktywna 

współpraca i relacje oparte na partnerstwie. Nadal będziemy otwarci na potrzeby 

mazowieckich gmin, powiatów i miast. Bo dobry samorząd to taki, który jest blisko 

ludzi i dostosowuje swoje działania do ich potrzeb. Dobry samorząd to również taki, 

który potrafi współpracować niezależnie od barw politycznych. Nowa droga, most czy  

oddział pediatryczny nie ma barw politycznych. To zadania, które trzeba realizować 

dla dobra wspólnego. A ono dla każdego odpowiedzialnego samorządowca powinno 

być priorytetem. Nie ma również silnego samorządu bez wartości, które powinny być 

fundamentem wszelkich decyzji i działań. Dla mnie zawsze były i będą priorytetem 

wartości takie jak dobro wspólne, jak patriotyzm, demokracja, subsydiarność czyli 

pomocniczość i wrażliwość społeczna. Polityka także ta regionalna, pozbawiona 

takiego fundamentu, nie może być trwała ani prawdziwie bliska ludziom. Trawestując 

słowa wybitnego Polaka, jednego z ojców naszej Niepodległości – Wincentego 

Witosa – „Nie ma sprawy ważniejszej niż Polska”, ale dla mnie i myślę dla nas 

wszystkich nie ma dzisiaj sprawy ważniejszej niż Mazowsze. Wierzę, że wszyscy tu 

zebrani podzielamy ten pogląd i przekonanie. Ufam też, że mimo różnic, będziemy 

potrafili w sprawach najważniejszych dla Mazowsza współpracować ponad 

podziałami. Rozpoczynamy kolejną kadencję w czasie dobrym dla regionu. Patrząc 

wstecz jestem głęboko przekonany, że mamy wiele powodów do dumy. Mazowsze 

jest stawiane jako przykład dynamicznego rozwoju. Nie byłoby tego sukcesu bez 

ciężkiej pracy mieszkańców regionu, ale i licznych inwestycji samorządu 
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województwa. Udało się unowocześnić sieć dróg, zbudować silne spółki kolejowe 

odważnie inwestujące w swój rozwój, zbudować znakomicie rozwijający się port 

lotniczy w Modlinie, prowadzić aktywną politykę wsparcia wobec lokalnych 

samorządów oraz sprawnie i efektywnie wydatkować środki unijne. W tej kadencji w 

ramach Regionalnego Programu Operacyjnego podpisaliśmy już 2,5 tys. umów na 

kwotę ponad 9 mld zł. Już w lipcu osiągnęliśmy jeden z najważniejszych wskaźników 

wydatkowania środków unijnych – tzn. zasadę n+3. Mazowsze jest regionem o 

najwyższym potencjale w sferze badawczo-rozwojowej, mamy 100 uczelni wyższych 

i kilkadziesiąt instytutów naukowo-badawczych. Współpraca z nimi jest niezbędna, 

aby podnieść innowacyjność i konkurencyjność regionu. Będziemy konsekwentnie 

rozwijali wspólnie ze światem nauki, wytwórczości i usług nasze inteligentne 

specjalizacje. Ja je przypomnę. Są to po pierwsze nowoczesne systemy zarządzania 

tzw. Smart systemy, po drugie instytucje otoczenia biznesu jako wsparcie dla małych 

i średnich przedsiębiorstw, po trzecie wysoka jakość życia we wszystkich przejawach 

i wreszcie zdrowa żywność o najwyższej jakości. Będziemy czerpali z zasobów 

własnych, środków Unii Europejskiej na poziomie regionalnym, krajowym i wprost z 

Unii Europejskiej np. poprzez realizację projektu w ramach Horyzont 2020. Mijająca 

właśnie kadencja sejmiku to ok. 1,9 mld zł z budżetu przeznaczonych na inwestycje 

drogowe, ochronę zdrowia czy kulturę. To również nadal bardzo wysokie noty ratingu 

Fitch oraz utrzymanie pozycji lidera rozwoju w Europie – w ostatnich danych 

Eurostatu czwarte miejsce spośród wszystkich regionów europejskich. W latach 

2008-2016 skumulowany wzrost produktu krajowego brutto w naszym województwie 

wyniósł 27 procent. Byliśmy na czwartym miejscu po takich potęgach jak Londyn, 

Dublin i Bukareszt. W ostatnich czterech latach zmniejszyliśmy również zadłużenie 

województwa z 1,6 mld zł do ok. 1 mld zł. A warto przypomnieć, że ponosiliśmy 

odpowiedzialność za region nie tylko w czasach prosperity, ale i kryzysu. A to 

stanowi znacznie większe wyzwanie. Musieliśmy mierzyć się ze skutkami kryzysu i 

walczyć o uczciwe przepisy w sprawie Janosikowego. Mieliśmy odwagę mówić 

głośno o wszystkim tym, co w naszej opinii uderzało w dobro regionu. Robiliśmy to 

niezależnie od układów politycznych i  sytuacji większości parlamentarnej. Sukcesy 

poprzednich kadencji, ale i zaufanie, jakim obdarzyli nas mieszkańcy Mazowsza, 

będą mobilizować nas do dalszej wytężonej pracy na rzecz naszej mazowieckiej 

wspólnoty. Kolejnych 5 lat to dla nas czas wielu ambitnych wyzwań. Już dziś 

przedstawiamy nasze zobowiązania społeczne na tę kadencję. Jestem głęboko 
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przekonany, że będzie to czas dalszego rozkwitu Mazowsza, zrównoważonego 

rozwoju w myśl zasady pomocniczości i solidarności. Nasza sytuacja finansowa 

dzięki roztropnej i odpowiedzialnej polityce finansowej jest dziś stabilna. I taka będzie 

również w kolejnych 5 latach. Miesiąc temu Fitch Ratings potwierdził 

międzynarodowe długoterminowe ratingi województwa mazowieckiego dla 

zadłużenia w walucie zagranicznej i w walucie krajowej na poziomie „A-”, 

długoterminowy rating krajowy na poziomie „AA+”. Perspektywa ratingów jest 

stabilna. Jak wynika z analiz, dochody województwa będą się zwiększać corocznie o 

3-4 proc. Zmniejszać będzie się za to zadłużenie województwa z 1 mld do 740 mln w 

2023 roku, a za kolejnych 5 lat do kwoty 314 mln zł. Naszym priorytetem w dalszym 

ciągu będą inwestycje. To one są bowiem kluczowe dla mieszkańców i rozwoju 

regionu. W ciągu kolejnych 5 lat wydatki na nie będą stanowiły średnio ok. 25 proc. 

każdego budżetu. W sumie będzie to aż 4,5 mld zł. Oprócz środków własnych 

będziemy też aktywnie pozyskiwać środki z programów operacyjnych. Będziemy 

również kontynuować programy rozwojowe dla gmin  

i powiatów. Będziemy także w dalszym ciągu zabiegać o sprawiedliwą wpłatę do 

budżetu państwa czyli tzw. janosikowe. Od 2004 r. do 2017 przekazaliśmy na rzecz 

pozostałych województw 8 mld 370 mln zł. Czyli w sumie 35 proc. dochodów 

podatkowych. Aktualny system obowiązuje do końca 2019 r. Obecnie w Ministerstwie 

Finansów trwają prace nad nowym kształtem ustawy. Musimy dołożyć wszelkich 

starań, aby prace nad tą ustawą zabezpieczały stabilność finansową województwa  

i jego płynność finansową. Mam przy tym nadzieje, że rząd Prawa i Sprawiedliwości 

opracuje te przepisy w taki sposób, aby zakończyło się obciążanie Mazowsza ponad 

jego siły i proszę tutaj o wsparcie kolegów z klubu PiS w tej sprawie. Mazowsze jest 

najszybciej rozwijającym się regionem w Polsce. Nie byłoby tego sukcesu gdyby nie 

wsparcie unijne i fakt, że doskonale potrafimy je wykorzystać. W kolejnych latach 

będziemy kontynuować politykę prounijną. Będziemy aktywnie zabiegać o silną 

pozycje Mazowsza w Europie i dalsze unijne wsparcie dla naszego regionu.  

W perspektywie lat 2014-2020 w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego 

mamy do dyspozycji 2 mld 89 mln euro. Już dziś, będąc w połowie okresu, według 

rankingów Ministerstwa Inwestycji i Rozwoju jesteśmy w czołówce regionów najlepiej 

je wydatkujących. Utrzymamy to tempo. Nowa perspektywa budżetu Unii 

Europejskiej to jednak i duże zmiany m.in. mniejsza alokacja w stosunku do obecnej 

perspektywy, zwłaszcza w polityce spójności i we wspólnej polityce rolnej. Przed 
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nami więc trudne wyzwania. Będziemy z dużą determinacją zabiegać o jak 

najwyższe środki w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego na lata 2021-

2027 i  drugiego filaru Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich. To jeden z naszych 

priorytetów. W dalszym ciągu absolutnym priorytetem będzie dla nas niwelowanie 

dysproporcji rozwojowych w regionie. Musimy prowadzić politykę równomiernego 

rozwoju wobec dwóch różnych kategorii – słabiej rozwiniętego Mazowsza, tych 32 

powiatów poza Obszarem Metropolitalnym i lepiej rozwiniętego Obszaru 

Metropolitarnego. Wartość Produktu Krajowego Brutto na 1 mieszkańca w regionie 

Warszawskim Stołecznym w roku 2015 stanowiła 148 proc. średniej unijnej, podczas 

gdy w Mazowieckim Regionalnym niespełna 60 proc. Udało się nam jednak 

doprowadzić do statystycznego podziału Mazowsza, dzięki czemu Unia Europejska 

patrząc na nasze potrzeby nie widzi już monolitu regionu lepiej rozwiniętego, ale dwa 

odrębne obszary wsparcia. To bardzo ważny krok i duży sukces poprzedniej 

kadencji. Nie ma i nie będzie jednak naszej zgody na przeciwstawianie sobie tych 

obszarów. Tereny Warszawy i gmin przyległych są istotnymi siłami napędowymi 

gospodarki Mazowsza, będąc miejscami spotkań, kreatywności i innowacji oraz 

ośrodkami usług świadczonych na rzecz otaczających je obszarów. Region 

Mazowiecki Regionalny, pomimo sukcesów gospodarczych  

w latach 2004-2015 i wynikającej z tego znaczącej poprawy w rozwoju, nadal 

pozostaje biedniejszym obszarem, dlatego też zabiegamy m.in. o włączenie go do 

Programu Polska Wschodnia. Konieczne jest wzmocnienie powiązań i współpracy 

Warszawy wraz z gminami otaczającymi poprzez Zintegrowane Inwestycje 

Terytorialne tzw. ZIT, na które w tym okresie programowania przeznaczyliśmy ponad 

167 mln euro, czyli 8 proc. naszego Regionalnego Programu Operacyjnego. Należy 

jednak podkreślić, iż regiony NUTS 2 Warszawski Stołeczny nie jest wewnętrznie taki 

sam. Jego wschodnia część powiaty miński i wołomiński, nie odbiega wartością 

wskaźników rozwoju społeczno-gospodarczego od powiatów położonych w regionie 

Mazowieckim Regionalnym. W ramach wsparcia dla Mazowieckiego Stołecznego 

należy więc przede wszystkim wspierać jego biedniejsze części. Równie ważne jest 

wspieranie Regionalnych Inwestycji Terytorialnych na które dotychczas 

przeznaczyliśmy ok. 180 mln euro, czyli 8,6 proc. naszego Regionalnego Programu 

Operacyjnego. Należy też przypomnieć, iż po zmianach statystycznych pojawił się na 

Mazowszu nowy subregion NUTS 3 Żyrardowski, który pomimo bliskiej odległości do 

stolicy wykazuje najniższy wskaźnik PKB na głowę mieszkańca. Nie ma rozwoju 
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regionu bez dobrej infrastruktury. Dobra infrastruktura drogowa to także 

bezpieczeństwo dla mieszkańców. Dlatego w kolejnych latach będziemy 

kontynuować „Mazowiecki instrument wsparcia dróg lokalnych”. Ja przypomnę, w 

tym i przyszłym roku z budżetu województwa przeznaczyliśmy na niego 100 mln zł, 

co pozwoliło na wsparcie 35 powiatów ziemskich z 37 i realizacji tam ważnych 

projektów pod względem gospodarczym. Priorytetem będzie dla nas także poprawa 

stanu dróg wojewódzkich. Rokrocznie remontujemy i przebudowujemy ponad 160 km 

dróg. Ten wysoki poziom zamierzamy utrzymać. Już dziś zaplanowanych jest 

kilkadziesiąt bardzo potrzebnych inwestycji. Oto niektóre z nich: 

 dokończenie inwestycji na drodze 637 od granic Warszawy do Stanisławowa; 

 kontynuacja prac na drodze 627 i budowa po nowym śladzie tej drogi od Kosowa 

Lackiego do Sokołowa Podlaskiego; 

 rozpoczęcie w ramach programu INTERREG inwestycji na drodze 698 od Siedlec  

w kierunku granicy z Białorusią; 

 kontynuacja prac na drodze 618 od Wyszkowa do Gołymina; 

 kontynuacja prac nad nowym przebiegiem drogi 747, od nowo wybudowanego 

mostu na Wiśle na terenie gminy Solec do Iłży. 

  budowa nowego przebiegu drogi 740 na terenie gm. Zakrzew;  

 dokończenie przebudowy drogi 575 relacji Płock – Nowy Dwór Mazowiecki; 

 przebudowa drogi 583 do granicy z województwem łódzkim; 

 budowa obwodnic Mławy, Sierpca i Pilawy. 

I w obszarze metropolitarnym: 

 budowa drogi wojewódzkiej „Paszkowianki” na odcinku od skrzyżowania z drogą 

wojewódzką nr 719 do autostrady A2 

 rozbudowa drogi wojewódzkiej nr 634 na terenie gmin Zielonka, Kobyłka, Wołomin; 

 rozbudowa drogi wojewódzkiej nr 631 na odcinku od skrzyżowania z drogą krajową 

nr 61 do skrzyżowania z drogą wojewódzką nr 634; 

 budowa zachodniej obwodnicy Grodziska Mazowieckiego w ciągu drogi 

wojewódzkiej nr 579; 

 budowa oraz rozbudowa drogi wojewódzkiej nr 579 w Błoniu; 

 rozbudowa drogi wojewódzkiej nr 801 na odcinku od skrzyżowania z drogą 

wojewódzka nr 798 (rondo w Otwocku Małym) do skrzyżowania z drogą krajową nr 

50 (rondo w Sobiekursku); 
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 budowa dwóch wiaduktów w ciągu drogi 718 i 701 w Ożarowie Mazowieckim;  

 budowa tunelu pod linią kolejowa w Sulejówku. 

Co roku na budowę mostów przeznaczamy ok. 15 mln zł. Przed nami ogromne 

wyzwanie – budowa trzech mostów, w ramach zapowiedzianego przez premiera 

rządu, programu rządowego. Wspólnie z lokalnymi samorządami zamierzamy 

realizować inwestycje na Bugu w powiecie sokołowskim, na rzece Narew na terenie 

powiatu pułtuskiego i Wiśle w powiecie kozienickim. Od lat konsekwentnie 

inwestujemy także w rozwój naszych spółek kolejowych – Kolei Mazowieckich, jak  

i Warszawskiej Kolei Dojazdowej. Dziś 40 proc. taboru KM to nowe pociągi, a 60 

proc. to pociągi zmodernizowane. Warszawska Kolej Dojazdowa dysponuje w pełni 

nowym taborem. W efekcie obie spółki rocznie przewożą ponad 68 mln pasażerów. 

Zrobimy wszystko, aby ten trend utrzymać. Do 2022 r. Koleje Mazowieckie zakupią 

kolejnych 71 elektrycznych zespołów trakcyjnych. To historyczne zamówienie w skali 

całego kraju, nawet Europy. Wartość umowy to ponad 2,2 mld 200 mln zł., w tym 

pozyskane środki z Unii Europejskiej to 580 mln. Wybudujemy także nową bazę 

utrzymaniowo-naprawczą w Radomiu. Planujemy też dalszy rozwój WKD. Do 2023 r. 

spółka zbuduje drugi tor kolejowy między Podkową Leśną a Grodziskiem 

Mazowieckim. Będzie to inwestycja o wartości ok. 108 mln zł. Rozwój regionu zależy 

od aktywności i potencjału przedsiębiorców. Rolą odpowiedzialnej władzy jest 

stwarzanie jak najlepszych warunków dla rozwoju firm. Dlatego będziemy 

kontynuować wsparcie dla małych i średnich przedsiębiorców m.in. w postaci 

pożyczek i poręczeń dla przedsiębiorców realizowanych przez Mazowiecki 

Regionalny Fundusz Pożyczkowy i Mazowiecki Fundusz Poręczeń Kredytowych, a 

także Agencję Rozwoju Mazowsza S.A. zarządzającą Funduszem Powierniczym 

Województwa Mazowieckiego. Środki tego Funduszu to ok. 236 mln zł. Wysoki 

Sejmiku, Mazowszanie zasługują na godne warunki leczenia. Niestety, ciągle 

niedofinansowanie świadczeń przez Narodowy Fundusz Zdrowia negatywnie wpływa 

na kondycję szpitali i dostępność świadczeń. W kolejnych latach planujemy wiele 

ważnych i bardzo potrzebnych inwestycji. Kilka z nich wymienię:  

 inwestycja w funkcjonującym w ramach Mazowieckiego Centrum Rehabilitacji 

„Stocer” sp. z o.o. – Szpitalu Św. Anny przy ul. Barskiej w Warszawie. Projekt  

o szacunkowej wartości ok. 70 mln zł przewiduje budowę nowego budynku 

wielofunkcyjnego z nowoczesnym blokiem operacyjnym oraz kompleksową 

modernizację istniejących budynków.  
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 modernizacja oddziału ginekologii i położnictwa w Międzyleskim Szpitalu 

Specjalistycznym. Wartość tego przedsięwzięcia to ponad 17 mln zł.  

 Jednym z priorytetów będzie rozwój rehabilitacji oraz opieki długoterminowej. Już 

dziś nasze szpitale w Ostrołęce i Siedlcach rozpoczęły realizację projektów 

związanych z rozwojem rehabilitacji. Planowane są inwestycje związane  

z rozbudową i budową Zakładów Pielęgnacyjno-Opiekuńczych w Mazowieckim 

Szpitalu Specjalistycznym w Ostrołęce, oraz w Szpitalu w Rudce.  

 Znaczące nakłady inwestycyjne zostaną poniesione w najbliższych latach na 

unowocześnienie infrastruktury w naszych dwóch szpitalach dziecięcych.  

W szpitalu przy ul. Niekłańskiej w Warszawie oraz w szpitalu Dziekanowie Leśnym 

zmodernizujemy i wyposażymy w nowoczesne urządzenia oddziały pediatryczne.  

 Naszym priorytetem będą również inwestycje w szpitalach psychiatrycznych. 

Mazowieckie Centrum Neuropsychiatrii w Zagórzu planuje rozbudowę budynku  

w Warszawie przy ul. Koszykowej. Planujemy także dalszą modernizację oddziałów 

szpitala m.in. na Nowowiejskiej, czy też w Pruszkowie, Gostyninie i Radomiu.  

 Podejmujemy się również utworzenia Centrum Chorób Otępiennych, w którym 

pacjenci dotknięci m.in. choroba Alzheimera otrzymają pomoc najwyższej klasy 

medycznej. 

 Naszym celem będzie także uzupełnienie sieci ośrodków radioterapii na terenie 

województwa mazowieckiego zgodnie z Mapą Potrzeb Zdrowotnych. Obecnie 

Wojewódzki Szpital Zespolony w Płocku podpisał umowę na dzierżawę gruntu na 

powstanie tak potrzebnego ośrodka radioterapii, który uzupełni funkcjonujący  

w płockim szpitalu oddział onkologiczny, zapewniając mieszkańcom regionu 

płockiego  kompleksową opiekę onkologiczną. 

 będziemy kontynuować  także współpracę z fundacją Akogo, dzięki której przy 

Mazowieckim Szpitalu Bródnowskim w Warszawie Sp. z o.o. powstanie tak 

potrzebna Klinika Budzik dla dorosłych  

 Kolejnym priorytetem będzie kontynuacja współpracy województwa mazowieckiego 

z Narodowym Funduszem Zdrowia oraz organizacjami pacjenckimi  

w przygotowaniu pilotażowego projektu dotyczącego stwardnienia rozsianego. 

Realizacja projektu planowana jest z udziałem Szpital Międzyleskiego oraz 

prowadzonego przez Samorząd Województwa Mazowieckiego Krajowego Ośrodka 
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Mieszkano – Rehabilitacyjnego dla Osób Chorych na Stwardnienie Rozsiane  

w Dąbku.  

 Zamierzamy też utworzyć Klinikę Mukowiscydozy dla dorosłych w Mazowieckim 

Szpitalu Bródnowskim w Warszawie Sp. z o.o.   

Niezwykle ważnym wyzwaniem, przed którym stoimy jest walka ze smogiem. Zła 

jakość powietrza co roku powoduje śmierć 6 tys. mieszkańców Mazowsza. 

Konieczne są zdecydowane działania i ścisła współpraca w tym zakresie. Dlatego 

planujemy wprowadzenie do 2020 r.: 

 Jednego programu ochrony powietrza – Program Ochrony Powietrza jest 

kluczowym aktem prawa miejscowego wyznaczającym ramy dla realizacji działań 

przez gminy, podmioty gospodarcze oraz mieszkańców.  

 Przystąpienie w roli koordynatora terytorialnego do Porozumienia Burmistrzów na 

rzecz klimatu i energii. Porozumienie Burmistrzów jest inicjatywą Komisji 

Europejskiej angażującą władze lokalne i obywateli w działania na rzecz 

zwiększenia efektywności energetycznej i wykorzystania odnawialnych źródeł 

energii.  

 Będziemy wspierać z Regionalnych Programów Operacyjnych na działania służące 

ochronie powietrza. 

Szanowny Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku, przyszłość Mazowsza to dzieci 

i młodzież. Nie wszyscy jednak mają równe szanse w dostępie do dodatkowych 

zajęć czy pomocy dydaktycznych. Dlatego będziemy kontynuować znakomite 

programy wsparcia stypendialnego dla uzdolnionych dzieci i młodzieży z 

Mazowsza. Pomożemy kilku tysiącom najzdolniejszych. Przeznaczamy na ten cel 

aż 11 mln. zł. Będziemy podawać rękę tym, którzy chcą się uczyć. Już dziś wśród 

naszych stypendystów są studenci tak prestiżowych uczelni jak Yale, Cambridge 

czy  Oxford. Dzieci powinny się uczyć w nowoczesnych i dobrze wyposażonych 

szkołach. Dlatego będziemy unowocześniać mazowieckie szkoły, w tym i nasze 

jednostki oświatowe. Przed nami m.in.: 

 po przejęciu tej szkoły, budowa nowej siedziby dla Zespołu Szkół 

Ponadgimnazjalnych im. Jana Kochanowskiego w Garbatce-Letnisku - koszty to 

około 20 mln zł. 

Nowoczesne rolnictwo i godne warunki życia na terenach wiejskich to kolejne  

z naszych priorytetów na najbliższe lata. Mazowsze to w dużej mierze region 
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rolniczy. 40% naszych obywateli mieszka, pracuje i żyje w środowisku wiejskim. 

Wspieraliśmy i nadal będziemy wspierać lokalne samorządy w realizacji inwestycji, 

dzięki którym nasze wsie i tereny wiejski zmieniają się na lepsze. Nowe drogi 

dojazdowe do pól, boiska przy wiejskich szkołach czy budowa kanalizacji – to 

inwestycje, na które czekają mieszkańcy wielu miejscowości. Niestety, często 

lokalnych samorządów nie stać na samodzielna realizacje tak kosztownych 

inwestycji. Dlatego będziemy je wspierać w tych dziedzinach i kontynuować 

realizację Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich. Dofinansujemy także 

modernizację dróg lokalnych. Będziemy także wspierać mazowieckie sołectwa, jako 

te podstawowe komórki samorządu pomocniczego na terenie naszych gmin 

wiejskich i wiejsko-miejskich. To one najlepiej wiedzą, jakie potrzeby mają małe 

wspólnoty. Są niezwykle aktywne i chętne do działania. Trzeba im tylko pomóc. 

Wsparcie na takie działania zabezpieczymy w ramach Mazowieckiego Instrumentu 

Aktywizacji Sołectw. Na nasze wsparcie będą też mogły liczyć Koła Gospodyń 

Wiejskich. Te wspaniałe, aktywne wiejskie liderki zasługują na docenienie i pomoc. 

Nie zapomnimy również o miejskich ogrodach działkowych. W wielu mazowieckich 

miastach tereny działkowe pełnią funkcję prawdziwych zielonych płuc. To niezwykle 

ważne działanie w kontekście naszej walki ze smogiem. To także miejsce, w których 

osoby starsze mają możliwość żyć aktywnie i zdrowo. Dlatego zbudujemy instrument 

wsparcia dla Rodzinnych Ogrodów Działkowych. Będziemy także wspierać tych, 

którzy służą pomocą naszym mieszkańcom, często narażając przy tym własne życie. 

Mazowieccy strażacy Ochotniczych Straży Pożarnych mogą liczyć na nasze 

wsparcie. Bezpieczeństwo naszych mieszkańców jest bowiem najważniejsze. 

Naszym obowiązkiem społecznym jest nie tylko wspieranie aktywnych i 

przedsiębiorczych mieszkańców regionu, ale i tych słabszych, potrzebujących 

szczególnego rodzaju wsparcia. Dlatego w najbliższych latach priorytetem będzie dla 

nas dobra współpraca z sektorem organizacji pozarządowych oraz działania na 

rzecz: 

 Przeciwdziałania ubóstwu, 

 Bardzo ważna polityka senioralna, dzięki której najstarsi mieszkańcy naszego 

województwa będą mogli żyć coraz aktywniej,  

 Szerokie działania na rzecz osób niepełnosprawnych w tym tworzenie zakładów 

aktywności zawodowej i tworzenie infrastruktury dostosowanej do potrzeb osób 

niepełnosprawnych, 
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 Ochrona i pomoc osobom dotkniętym przemocą w rodzinie, 

 Oparcie społeczne dla osób z zaburzeniami psychicznymi, 

 Wsparcie rodziny i systemu pieczy zastępczej, 

 Profilaktyka antyalkoholowa, 

 I profilaktyka przeciwdziałania narkomanii. 

Nie ma silnego regionu bez należytej troski o jego kulturę, historię i materialną 

spuściznę. Dlatego wspieraliśmy i nadal będziemy wspierać zarówno nasze 

instytucje kultury, jak i cenne działania podejmowane przez lokalne społeczności. 

Będziemy dbać o mazowieckie zabytki, ale i śmiało modernizować nasze instytucje 

kultury. 

 Dokończymy modernizacje m.in. kamienicy Gąski i Esterki należącej do Muzeum 

im. Jacka Malczewskiego w Radomiu, Muzeum Mazowieckie w Płocku, Arsenał 

Warszawski – czyli siedzibę Państwowego Muzeum Archeologicznego  

w Warszawie oraz siedziby Muzeum Literatury na Rynku Starego Miasta  

w Warszawie.  

 Będziemy rozwijać nasze skanseny – Muzeum Wsi Radomskiej oraz Muzeum Wsi 

Mazowieckiej w Sierpcu, a ostatnio również Skansen, Muzeum Osadnictwa 

Nadwiślańskiego.  

 Będziemy poszukiwać rozwiązań dla budowy siedziby Muzeum Sportu i Turystyki, 

Mazowieckiego Teatru Muzycznego oraz prowadzonej wspólnie z PKP S.A. Stacji 

Muzeum, a także nowoutworzonego Muzeum w Treblince.  

 Przeprowadzimy rewitalizację willi Gabriela Narutowicza przy ul. Parkowej  

w Warszawie tworząc w nim nowoczesne muzeum poświęcone jednemu z Ojców 

Niepodległości – Ignacemu Paderewskiemu i polskiemu wychodźstwu. 

 Będziemy rozwijać współpracę z organizacjami pozarządowymi, jednostkami 

samorządu terytorialnego, instytucjami kultury, środowiskami animatorów  

i edukatorów kultury, przedstawicielami świata artystycznego i przemysłów 

kreatywnych oraz osobami propagującymi kulturę i tradycję naszego regionu. 

  Będziemy również fundować stypendia dla studentów uczelni artystycznych, 

wspierać kreatywnych nauczycieli oraz młodych twórców i osoby czynnie 

angażujące się w projekty kulturalne i artystyczne.  

 Zamierzamy coraz aktywniej wspierać najlepsze produkcje filmowe. 

 Pomagać w rewitalizacji mazowieckich zabytków. 
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Szanowny Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku. Wierzę, że wspólnie uczynimy  

z Mazowsza nowoczesny, europejski region, gdzie warunki życia będą godne dla 

całej naszej wspólnoty liczącej 5 mln 400 tys. obywateli. Bardzo dziękuję za uwagę. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję Panie Marszałku. Czy są pytania do kandydata na Marszałka Województwa 

Mazowieckiego? Proszę państwa, jeżeli… Nie jednak. Proszę bardzo, pan radny 

Radosław Fogiel. 

 

Pan Radosław Fogiel 

Dziękuję Panie Przewodniczący. Szanowni państwo radni, nie będę się szczegółowo 

odnosił do tego expose pana marszałka, bo nasza ocena dotychczasowej polityki jest 

dość znana. Uważamy, że Mazowsze, poszczególne regiony Mazowsza, nie są 

traktowane sprawiedliwie, a polityka zrównoważonego rozwoju nawet nie stoi przed 

drzwiami naszego województwa, nie mówiąc o tym żeby była wdrażana. Ale, muszę 

powiedzieć, że ujęło mnie za serce, kiedy pan marszałek apelował o wspólną, 

ponadpartyjną pracę, bo jeszcze chwilę temu była możliwość pokazania dobrej woli  

w tej sprawie, kiedy apelowaliśmy o to, żeby umożliwić Prawu i Sprawiedliwości 

pracę w prezydium sejmiku, największemu klubowi opozycyjnemu. Wtedy nie było 

takiej woli ze strony koalicji rządzącej, więc ciekaw jestem, jak pan marszałek 

wyobraża sobie tę współpracę. Ja ze strony klubu  radnych Prawa i Sprawiedliwości, 

mogę zadeklarować, że będziemy recenzentami – sprawiedliwymi ale i 

wymagającymi recenzentami prac nowego zarządu. Dziękuję. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję. Proszę pani radna Dominika Figurska. 

 

Pani Dominika Figurska 

Szanowny Panie Marszałku, chciałam zapytać czy prawdą jest jakoby miałby pan 

zamiar kandydować do Europarlamentu, czyli brać udział w wyborach, które odbędą 

się zaledwie za pół roku. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo. Proszę bardzo pan radny Artur Czapliński. 
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Pan Artur Czapliński 

Panie Przewodniczący, Panie Marszałku, Szanowni Państwo Radni. Przede 

wszystkim chciałbym pogratulować panu marszałkowi dużej umiejętności politycznej, 

bo to zaprząc 18 radnych Koalicji Obywatelskiej do swojego wyborczego 

samochodu, już powiem tak delikatnie, to jest naprawdę wielka sztuka polityczna. A 

co do tej wypowiedzi to po prostu chciałbym uzasadnić swoje głosowanie – a będę 

głosował przeciwko pana kandydaturze, bo wydaje mi się że kultura nakazuje 

uzasadnienie takiego głosowania, bo pan jest doświadczonym marszałkiem. Pan 

powiedział bardzo dużo zdań, bardzo dużo słów. Trudno byłoby coś dodać, bo pan 

obiecał niemalże wszystko. Ja tylko sobie zwróciłem sobie takie trzy, wypisałem 

sobie takie trzy momenty z pana wypowiedzi. Ponieważ było dużo słów, a takie 

zjawisko, gdzie słowa różnią się od rzeczywistości, to się nazywa hipokryzja i pan 

mówił to co przewodniczący Fogiel mówił o współpracy, jak ta współpraca wyglądała 

to widzieliśmy kilkanaście minut temu, gdzie największy klub opozycyjny, swojego 

członka w prezydium nie ma. Mówił pan o wartościach, cytował pan Wincentego 

Witosa i mówił pan o tym, że Polska jest najważniejsza. Pan przygotowując sześć 

razy te inauguracyjne sesje, nie mamy tutaj Hymnu Państwowego tydzień po 

obchodach Stulecia Niepodległości Polski. Wspominał pan o zrównoważonym 

rozwoju  

i o priorytetach w służbie zdrowia. Nawet słowem nie wspomniał pan o szpitalu  

w Ciechanowie niemiłosiernie zadłużonym. Ja pojadę do swojego okręgu 

wyborczego i powiem, że nawet ta sprawa nie była ujęta. No to tylko takie trzy 

kwestie i dlatego będę, między innymi, głosował przeciwko pana kandydaturze. 

Bardzo dziękuję. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję. Proszę pan radny Wojciech Zabłocki. 

 

Pan Wojciech Zabłocki 

Dziękuję bardzo. Panie marszałku, ja swoje pytanie zadam zachęcony fragmentem 

wypowiedzi. A mianowicie wspomniał pan, że jako marszałek chciałby pan 

kontynuować prace i walczyć z problemem narkomanii na terenie Mazowsza. I ja 

mam takie pytanie, zadałem je także jako burmistrz Pragi-Północ, którym jestem do 
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tej pory, ale nie dostałem żadnej odpowiedzi z Urzędu Marszałkowskiego przez kilka 

miesięcy, więc może jako radny województwa taką odpowiedź otrzymam. 

Mianowicie, na terenie Pragi-Północ, przy ulicy Kijowskiej działa taki punkt. Punkt 

który działa na podstawie zgód uzyskanych z Urzędu Marszałkowskiego, który to 

powinien być punktem konsultacyjnym dla osób uzależnionych od narkotyków. 

Tymczasem jest to punkt, gdzie podawany jest Metadon, gdzie przyjeżdżają osoby 

uzależnione od narkotyków właściwie z całej Warszawy, okolic, kraju. Sytuacja jest w 

tym miejscu bardzo dramatyczna ponieważ następuje dewastacja budynku, okolic 

budynku. Wokół budynku leżą strzykawki. Mamy udokumentowane przez sąsiadów, 

mieszkańców budynku przypadki handlu narkotykami, zażywania narkotyków, 

zaczepiania mieszkańców, spożywania alkoholu. Liczne interwencje policji, moje 

zgłoszenia do prokuratury, moje interwencje do różnych instytucji centralnych nie 

będą skuteczne tak długo jak nie będzie interwencji ze strony Urzędu 

Marszałkowskiego. Bo to państwa urząd wydał zgodę na funkcjonowanie tej 

placówki. Dodam tylko, że obszar ten jest objęty miejscowym planem 

zagospodarowania przestrzennego, który wyklucza działalność medyczną na tym 

terenie, dopuszcza jedynie działalność konsultacyjną. Podawanie leków takich jak 

Metadon, na pewno nie jest działalnością konsultacyjną, tylko to jest stricte 

działalność medyczna. Mamy także udokumentowane przypadki odbioru różnych 

odpadów medycznych z tego punktu, co również jest niezgodne ze zgodami. No, 

niestety, jest to niebezpieczne dla otoczenia. Nie było reakcji urzędu. To jest sprawa 

ważna, być może lokalna, ale dla mieszkańców ważna, ponieważ gdyby jakaś 

tragedia się stała, jakby dziecko taką strzykawkę dotknęło mogłoby się zarazić, 

zakazić. Wiele miesięcy braku reakcji ze strony urzędu. Mam nadzieję, że może tak 

na tym forum, na pierwszej sesji, jak ten temat nagłośnię, no to może to odniesie 

odpowiedni efekt. Dla nas zdrowie naszych mieszkańców jest bardzo ważne i bardzo 

proszę o zainteresowanie się nim. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję. Proszę pana marszałka o odpowiedzi na pytania i odniesienie się do 

poruszonych kwestii. 

 

Pan Adam Struzik  
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Jeśli chodzi o tę sprawę dotyczącą nowych rozstrzygnięć prawnych dotyczących 

nowej ustawy o finansach publicznych i kwestii systemów wyrównawczych, to proszę 

państwa, o dobre rozwiązania walka się toczy od 2010 roku. Jak państwo wiedzą, 

zmieniały się rządy, zmieniały się koalicje a problem jest ciągle przed nami. Dlatego 

kieruję tu do pana radnego Radosława Fogla tę odpowiedź. I ja liczę, że teraz rząd 

Prawa i Sprawiedliwości do najbliższych wyborów przedstawi jakieś propozycje. I 

proszę panów, państwa o pomoc w tej sprawie, żebyście stanęli w obronie 

Mazowsza. I tak rozumiem naszą dobrą współpracę. Ja myślę, że współpraca nie 

opiera się tylko na tym, czy ktoś ma członków zarządu, czy ktoś ma członków 

prezydium. Współpraca opiera się przede wszystkim na dialogu i na tym, żebyśmy 

przedstawiali problemy naszych wspólnot lokalnych, żebyśmy potrafili na przykład 

podczas dyskusji budżetowej wznieść się ponad podziały i zdecydować o 

najlepszych rozwiązaniach, a nie na przykład głosować nie bo nie, bo jest się w 

opozycji. Więc ja tak widzę możliwość współpracy a nie tylko jako podział funkcji czy 

stanowisk. Co do problemu o który zapytała pani Dominika Figurska – no pyta pani o 

rzecz przyszłą, niepewną i ja dzisiaj nie jestem w stanie odpowiedzieć na pytanie 

gdzie będę kandydował, do jakich organów europejskich, krajowych. Tak jak nie 

wiem co może mnie spotkać jutro - czy będę zdrowy, czy nie będę zdrowy, jakie 

będę decyzje podejmował. Proszę wybaczyć, ale to jest jeszcze przede mną, 

natomiast nie ukrywam, że chcemy zbudować silną, koalicyjną strukturę do wyborów 

do Parlamentu Europejskiego i dzisiejsze nasze posiedzenie też temu służy. 

Natomiast jeżeli chodzi o pytania pana radnego Artura Czaplińskiego, panie radny 

nie wymieniłem szpitala w Ciechanowie dlatego, że musiałbym wymienić 26 naszych 

szpitali, a tyle ich mamy. Wiele z nich jest w trudnej sytuacji finansowej, między 

innymi szpital w Ciechanowie. To, że udało nam się przez ostatnie lata ten szpital po 

pierwsze zmodernizować w znacznym stopniu inwestując dziesiątki milionów złotych, 

po drugie, że nie doszło tam do załamania świadczenia usług zdrowotnych, to 

świadczy, że o ten szpital dbamy i na pewno nie dopuścimy do jego upadku. I teraz 

chcę państwu wszystkim uświadomić, i może to też jest nasz wspólny problem, ale 

oprócz Janosikowego dotyczącego naszych dochodów budżetowych istnieje 

„janosikowe” bis, czyli transfery z ubezpieczonych składek zdrowotnych z Mazowsza 

do innych regionów. I chcę państwu uświadomić, że o ile Janosikowe w tym roku 

wynosi 370 milionów, w przyszłym roku będzie wynosiło 509 milionów, to w zeszłym 

roku przetransferowaliśmy do innych Narodowych Funduszy Zdrowia, znaczy do 
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oddziałów wojewódzkich 1,5 miliarda złotych. 1,5 miliarda złotych. Gdyby nie te 

transfery, to myślę, że żaden z mazowieckich szpitali nie miałby żadnych problemów 

finansowych, żadnych. Ale niestety, to jest też konsekwencja pewnego solidaryzmu 

społecznego, z którym się zgadzamy, ale który powinien mieć racjonalne rozmiary. 

Także proszę być spokojnym i proszę nie mówić w Ciechanowie, nie straszyć ludzi, 

że coś się z tym szpitalem stanie, dlatego, że marszałek go nie wymienił w swoim 

wystąpieniu. Sprawa tego punktu terapii metadonowej, proszę państwa jest to 

sprawa bolesna, dlatego, że z jednej strony nasza wrażliwość i nasze poczucie 

człowieczeństwa powodują, że chcemy ludziom uzależnionym pomagać, chcemy ich 

leczyć, chcemy im w sytuacjach krytycznych też poprzez leczenie narkozastępcze 

dawać szanse przeżycia czasami, no a z drugiej strony mówimy, że lepiej, żeby to 

nie było u nas. Ja rozumiem i ja się wczuwam naprawdę w tą całą sytuację tej 

społeczności lokalnej, panie burmistrzu – teraz już radny województwa – na Pradze-

Północ. Ale myśmy sprawdzili to pod każdym względem, proszę mi wierzyć. 

Prawnym, ale były tam również specjalne patrole policji. No właśnie więc mamy 

poszczególne opinie, poszczególnych instytucji i ciał. No ja nie mogę też 

spowodować zamknięcia tego typu punktu tylko dlatego, że ja rozumiem, że część 

ludzi czuje dyskomfort, ale gdzieś tych ludzi trzeba leczyć. Ale zapewniam pana, że 

wszystko jest zgodnie z prawem, bo gdyby nie było to następnego dnia odpowiednie 

organy by to zamknęły, no musi pan to zrozumieć, tak? To chyba wszystko o co tutaj 

państwo pytają. Dziękuję bardzo. 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję panie marszałku. Proszę bardzo pan radny Michał Góras. 

 

Pan Michał Góras 

Panie Marszałku, Szanowni Państwo. Pan marszałek zachęcił mnie w swojej 

wypowiedzi mówiąc o dialogu i wzniesieniu się ponad podziały. Ja w kampanii 

wyborczej w ostatnim półroczu tak widziałem jak Mazowsze hucznie świętowało swój 

jubileusz. Wszystkie artykuły sponsorowane były okraszone twarzami członków 

Zarządu Województwa Mazowieckiego. Mało tego, mówimy o wzbijaniu się ponad 

podziały i proszę sobie zobaczyć aktualności, jeśli chodzi o wyniki wyborów radnych 

sejmiku województwa mazowieckiego. Członkowie zarządu mieli możliwość 

wypowiedzenia się tak właśnie ponad podziałami politycznymi. Oczywiście wszystko 

okraszone twarzą pana marszałka Struzika. Podobnie jak dożynki, fundusze 
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europejskie, odblaski… Wszystkie kampanie reklamowe poświęcone panu 

marszałkowi. Mam jedno pytanie: panie marszałku, jaki pan ma pomysł na rozwój 

wschodniego Mazowsza, jeśli chodzi o okręg siedlecko-ostrołęcki. Mam tutaj, 

zabrakło mi informacji dotyczącej skuteczności realizacji inwestycji drogowych. Mam 

tu na myśli konkretny przykład mostu na Rządzy, w ciągu drogi wojewódzkiej 634, 

który jest położony między Wołominem a Tłuszczem, który najpierw budowano przez 

pół roku, w kolejnym roku remontowano nawierzchnię przed i na samym moście. Do 

dzisiejszego dnia nie jest zrealizowana także budowa mostu w powiecie mińskim, w 

miejscowości Latowicz. W jaki sposób konkretnie zamierza pan konkretnie usprawnić 

działanie podległej panu jednostki zajmującej się budową mostów. Kolejna rzecz, jaki 

pan ma pomysł na rozwój instytucji kultury, przede wszystkim mam tutaj na myśli 

Państwowy Zespół Pieśni i Tańca „Mazowsze”, jak również Warszawską Operę 

Kameralną. Czy sytuacje, które miały miejsce w ostatnich dwóch kadencjach i te 

kryzysy, które są zamierza pan przezwyciężyć w pozytywny sposób, czy kolejne 

instytucje będą stawiane w dosyć niewdzięcznej sytuacji, będą zmuszane do tego, 

żeby redukować liczbę etatów. Bardzo dziękuję. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję. Proszę bardzo pan radny Mirosław Milewski. 

 

Pan Mirosław Milewski 

Panie Marszałku, Szanowni Radni, Drodzy Goście. Z tego swoistego expose pana 

marszałka wynika, najogólniej rzecz biorąc, że jest wspaniale i będzie jednoznaczna 

kontynuacja. Jeśli jest tak wspaniale, można by oczywiście pokusić się o kilkadziesiąt 

przykładów, że nie jest. Ale ja zapytam o jeden, tylko taki, który dotyczy mojego 

miasta, mojego regionu, jak płocczanin do płocczanina. Różne źródła donoszą, 

niektóre w 2012, niektóre w 2008 roku, że pan marszałek obiecał linię kolejową z 

Płocka do Modlina, łączącą cały tak zwany subregion płocki. I tak biedni płocczanie 

tak chodzą po mieście i szukają tej pierwszej stacji, w którą wsiedliby do Modlina, 

później przejechali szybko sobie do Warszawy, a tu nie ma. Nie wiem czy gdzieś jest 

może pod Płockiem, czy gdzieś jest schowana tak sprytnie. Pan marszałek również 

raczył bardzo dyskretnie ominąć ten temat. Nie jest to inwestycja jak setki tysięcy 

innych, ale jedna z tych priorytetowych, kosztująca zapewne kilkadziesiąt, a może i 

więcej milionów złotych. Dlatego bardzo proszę o odpowiedź, nie mnie, ale 
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mieszkańcom Płocka, którzy pytają i pytali w kampanii wyborczej: gdzie jest ta kolej 

panie marszałku, gdzie jest ta kolej i czy będzie w tej kadencji. Czy ma pan odwagę 

jeszcze raz obiecać to samo. Dziękuję. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję. Proszę pan radny Michał Prószyński. 

 

Pan Michał Prószyński 

Dziękuję bardzo. Panie Przewodniczący, Panie Marszałku, Wysoki Sejmiku. Ja 

chciałem się jednak dopytać o kwestię niezmiernie dla mnie istotną w kontekście 

głosowania. Ponieważ na pytanie pani radnej Dominiki Figurskiej dotyczącej kwestii 

związanej ze startem do Parlamentu Europejskiego, o czym spekuluje się w mediach 

bardzo mocno. A pan odpowiedział w sposób jednak wymijający, odnosząc się do 

jakichś hipotetycznych sytuacji losowych, że nie wiadomo co pana marszałka spotka 

jutro. No proszę mi wybaczyć, ale kwestia związana ze startem w wyborach, nie jest 

sytuacją jako żywo losową. W związku z tym pytanie jest takie, czy w tym momencie, 

my jako radni Sejmiku Województwa Mazowieckiego, mamy podjąć decyzję 

tymczasową, to być może jeżeli pan marszałek wie, że za pół roku tej funkcji nie 

będzie pełnił, być może warto, żeby zgłosił się tutaj docelowy kandydat na marszałka 

województwa, który będzie realnym gospodarzem województwa, o ile oczywiście 

tutaj takowa większość się zbierze, a nie stosujmy pewnego rodzaju, proszę mi 

wybaczyć, rozwiązań prowizorycznych. W związku z tym prosiłbym jakby jednak tutaj 

o konkretną odpowiedź, żebyśmy jako radni – pan nas zachęca do tego, żebyśmy 

podejmowali decyzje dla dobra województwa, ponad pewnego rodzaju podziałami. 

Mam nadzieję, że pan również będzie wspierał słuszne postulaty radnych 

opozycyjnych. Więc, żebyśmy mogli tutaj podjąć odpowiedzialnie decyzję, proszę o 

odpowiedź, jak to jest z tym startem. Dziękuję. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję. Proszę pan radny Wojciech Kudelski. 

 

Pan Wojciech Kudelski 

Szanowny Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Dostojni Goście. Ja mam do pana 

marszałka jedno pytanie. Bo jak wiadomo skończyłem kadencję prezydenta Miasta 
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Siedlce i skończyłem też w moim mieście RIB razem z sąsiednimi powiatami. 

Inwestycja za ponad 100 milionów złotych w sumie. I pytam, panie marszałku, bo ze 

zdumieniem odebrałem dlaczego w trakcie już praktycznie realizacji tej inwestycji dla 

Siedlec, dofinansowanie zostało zmienione z 75 procent na 60, co kosztowało miasto 

20 milionów złotych dodatkowo. Natomiast powiaty, które były zarządzane przez 

władze PSL-owskie czy Platformy Obywatelskiej dostały 90 procent dofinansowania. 

Nie potrafię tego zrozumieć. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę pan radny Artur Czapliński. 

 

Pan Artur Czapliński 

Panie Przewodniczący, Panie Marszałku. Chciałbym zwrócić jeszcze uwagę, że w 

pana expose padło wiele słów na temat kultury. Ja chciałbym się zapytać, czy w roku 

niepodległości Muzeum Niepodległości, które jest cały czas w remoncie, nie lepiej 

było by dofinansować, żeby to muzeum cały czas działało, a nie wydawać pieniędzy 

na przykład na te kamizelki słynne czy na inną autopromocję. A moje drugie pytanie 

to jest sprawa, którą pan zna, bo ja ją już poruszałem. Kwestia wydawania za 

publiczne pieniądze gazety samorządowej. I tutaj do koleżanek i kolegów z Koalicji 

Obywatelskiej, którzy mają na swoich sztandarach bardzo mocno wypisane kwestie 

wolności słowa, wolności obywatelskiej. Nie wiem czy wiecie państwo, że Helsińska 

Fundacja Praw Człowieka, wydawanie gazet samorządowych, za publiczne 

pieniądze, w tym tutaj także naszej gazety „Mazovia” uznała za przejaw zagrożenia 

dla wolności słowa. Warto się nad tym zastanowić, ja będę ten wniosek składał, ja 

będę tą petycję Helsińskiej Fundacji Praw Człowieka przedstawiał państwu radnym 

do zastanowienia czy warto na autoreklamę wydawać tyle pieniędzy, ponieważ to 

jest niedemokratyczne. Dziękuję. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę pan radny Krzysztof Żochowski. 

 

Pan Krzysztof Żochowski 

Panie Przewodniczący, Panie Marszałku, Szanowni Państwo. Poczytuję sobie jako 

szczególny zaszczyt to, że mogłem po raz trzeci złożyć ślubowanie jako radny, przed 



33 

 

chwilą na tej sali. Każdy z nas idzie do samorządu wyznaczając sobie pewne cele. 

Tym celem, który ja uważam za szczególnie istotny z uwagi na moją małą ojczyznę, 

mój powiat garwoliński jest droga 801, która oczywiście nie przebiega tylko przez 

powiat garwoliński, ona łączy województwo lubelskie z Mazowszem, przebiega 

również przez powiat otwocki, przez Miasto Stołeczne Warszawę. Ja przez wszystkie 

poprzednie kadencje pisałem liczne interpelacje, prosiłem, żeby Samorząd 

Województwa Mazowieckiego dołożył właściwą troskę do tego, aby stan tej drogi był 

adekwatny do tego, że jest to droga wojewódzka. W tej chwili w związku z 

inwestycjami, które przeprowadza państwo polskie, remontem kolei, trasy kolejowej 

numer 7 z Lublina do Warszawy, drogi krajowej numer 17. Ta droga jest dodatkowo 

obciążona zwiększonym ruchem. Oczywiście, w minionych latach, poszczególne 

odcinki były remontowane, natomiast czy po tylu latach doczekamy się 

kompleksowego programu remontu tej drogi, czy też przekracza to kompetencje 

zarządu na którego czele ma stanąć pan marszałek Struzik. Dziękuję. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję. Proszę pan radny Rafał Romanowski. 

 

Pan Rafał Romanowski 

Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku, Panie Marszałku. Ogromnie mnie wzruszyła 

pana troska o obszary wiejskie, mówiąc szczerze oprócz tego, że pan wyraził  tę 

troskę i nie padł za tym ani jeden konkret. Wspomniał pan o kołach gospodyń 

wiejskich, to dobrze, że rząd Rzeczypospolitej przedłożył projekt wysokiej izbie, 

sejmowi i przyjął ustawę o kołach gospodyń wiejskich. Mając osobowość prawną 

może wreszcie pan marszałek zauważył właśnie takie byty, jak koła gospodyń 

wiejskich i będzie mógł wspierać właśnie tego typu przedsięwzięcia. Ale, panie 

marszałku, ja mam takie pytanie dotyczące właśnie tych inwestycji. Tak pan szumnie 

mówi o tym bezpieczeństwie, rozumiem, że pan zaprzestanie w tej kampanii 

rozdawania kamizelek odblaskowych, bo nasze bezpieczeństwo to nie właśnie 

kamizelki odblaskowe, a przede wszystkim bezpieczne drogi, bezpieczne chodniki i 

światła zapalające się przy drogach wojewódzkich nie o godzinie 18 do 22, a że będą 

się świeciły przez wszystkie godziny nocne. Panie marszałku, niedawno pan otwierał 

ciąg drogi wojewódzkiej od Sierpca, przez Mochowo w stronę Dobrzynia nad Wisłą. 
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Droga została otwarta, rondo zanim zostało uruchomione, to pan marszałek już tak 

dumnie wisiał na banerach w trakcie kampanii wyborczej przy tym rondzie, ale przed 

wyborami otworzył pan marszałek drogę, ale niestety ta droga nadal nie jest 

skończona. Ona nadal jest w inwestycji, nadal prowadzone są tam prace 

inwestorskie. Rozumiem, że przestawił pan serwer, że wszystkie inwestycje 

prowadzone na terenie województwa mazowieckiego nie będą się odbywały na 

miesiąc przed wyborami, a że przedłoży pan już dużo bardziej konkretnie, a nie tak 

jak pan wspomniał o obszarach wiejskich, ale dużo konkretniejszy plan działania 

miesiąc po wyborach, że Wysoka Rada będzie mogła zapoznać się z tym pana 

planem, a nie tylko i wyłącznie gdybaniami na kolejne pół roku, bo przecież maj już 

jest niedługo, bo przecież Europarlament, ma już pan wytyczoną w ramach Koalicji 

Obywatelskiej z Polskim Stronnictwem Ludowym swoją ścieżkę polityczną. Więc 

chciałbym, żeby ten program był za miesiąc przedłożony Wysokiej Radzie już 

konkretny z konkretnymi decyzjami, z konkretnymi planami a nie tylko i wyłącznie 

taka iluzoryczna troska o obszary wiejskie, o koła gospodyń wiejskich. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję. Proszę bardzo pani radna Ewa Białecka. 

 

Pani Ewa Białecka 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado. Ja mam pytanie, jeżeli chodzi o kondycję 

finansową sejmiku województwa. Proszę państwa, mówił pan marszałek o świetnej 

kondycji, ale czy państwo sobie zdajecie sprawę, że podstawowy dokument jakim 

posługuje się samorząd to jest Wieloletnia Prognoza Finansowa. Ten dokument w 

sejmiku województwa jest sporządzany do roku 2039 bodajże. Także proszę 

państwa, długi spłacamy do tego roku. I pytanie – czy wszystkie te inwestycje i 

zamierzenia są realne. Bo z doświadczenia wiem, że są podpisywane umowy z 

samorządami i termin zapłaty wypada w następnym roku. To jest po prostu 

zarzynanie budżetów przyszłych. WPF rok 2039, czyli spłata wszelkich zobowiązań, 

proszę sobie policzyć ile kadencji. Dziękuję.  

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję. Proszę pan radny Stefan Traczyk. 
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Pan Stefan Traczyk 

Panie Przewodniczący, Panie Marszałku, Szanowni Państwo Radni, Szanowni 

Państwo. Proszę pana, panie marszałku na forach internetowych gdzieś tam, 

przemknęła mi informacja, że jest pan członkiem dwóch rad nadzorczych w 

spółkach, które należą do miasta i dodatkowo, w związku z tym pan, dorabia, zarabia 

54 tysiące rocznie. Nie miałem okazji sprawdzić tego w Internecie, jest okazja spytać 

bezpośrednio, także prosiłbym o odpowiedź na ten temat.  

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę pan radny Piotr Kandyba. 

Pan Piotr Kandyba 

Panie Marszałku, Drodzy Koledzy i Koleżanki. Wydaje mi się, że potrzeb jest tysiąc, 

a może i więcej. A wiadomo, że budżet nie jest z gumy i wydaje mi się, że troszeczkę 

jest za dużo czepiania się. Poza tym, tak szczerze mówiąc, to jedna kamizelka, o 

której non stop wspominacie, jak uratuje jedno życie, jednego dziecka to dla mnie ma 

wartość tysiąca muzeów, o których tutaj kolega wspominał. I prosiłbym, żeby nie 

przeciągać tego, bo to nie ma sensu. Dopiero zaczynamy, wydaje mi się że 

będziemy pracowali nad wspólnymi rozwiązaniami i o to proszę. Dziękuję bardzo. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo. Panie marszałku, proszę o odniesienie się do pytań i wypowiedzi. 

Ja tylko przypomnę państwu radnym, że już dwa razy zabierał pan radny głos. Myślę 

że… 

 

[Głos z sali – zapis nieczytelny] 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Ale nie ma takiej potrzeby, panie radny. Proszę bardzo panie marszałku. 

 

[Głos z sali – zapis nieczytelny] 
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Pan Adam Struzik 

Szanowny Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku. Co do różnych inwestycji 

drogowych, to chyba mamy tutaj jakieś niejasności, bo Pan dyrektor Zbigniew 

Ostrowski przyszedł do mnie i powiedział mi po tych pytaniach, że te dwa mosty już 

są zrobione i oddane, więc trzeba by sprawdzić czy na pewno. Oczywiście 

sprawdzimy to, ale według naszych urzędników one są wykonane. Natomiast, proszę 

państwa, trzeba mieć świadomość, że mamy trzy tysiące kilometrów dróg w 

województwie mazowieckim, dróg wojewódzkich. Kiedy w 1998 roku przejęliśmy te 

drogi, to ledwie 20 procent z nich było w przyzwoitym, jakim takim stanie. Dzisiaj 

mogę powiedzieć, że 20 procent wymaga jeszcze przebudowy, modernizacji. 

Oczywiście, wśród nich są drogi takie jak droga nr 801, w którą wkładamy co roku od 

13 do 15 milionów złotych, natomiast trzeba pamiętać, że ta Nadwiślanka, to jest 

bardzo długi odcinek drogi, wymagający też inżynieryjnych obiektów, rond. I w tym 

moim wystąpieniu ja ją wspominałem – będziemy bardzo konsekwentnie tą drogę też 

modernizować, podobnie jak inne. Proszę państwa, to jest jedno z największych 

wyzwań Mazowsza. Bo w ogóle wszystkich dróg mamy 40 tysięcy kilometrów – od 

najmniejszych gminnych, poprzez wszystkie kategorie na autostradach kończąc. To 

jest wielkie wyzwanie cywilizacyjne. No niestety, to jest jeszcze pokłosie zaboru 

rosyjskiego, mogę tak powiedzieć. Więc to, co się udało zrobić w ostatnim okresie, to 

jest olbrzymia zmiana pozytywna. I teraz a propos czy pomagamy tym naszym 

samorządom – tutaj jedna z pań radnych mówi, że zadłużamy – no co do 

perspektywy zmniejszenia długu, mówiłem w moim wystąpieniu - finanse tego 

województwa są bezpieczne i następuje coroczna redukcja zadłużenia, mimo tego, 

że bierzemy kredyty po to, żeby się rozwijać. Natomiast ten konkretny przypadek 

dotyczył wsparcia dla dróg powiatowych o szczególnym znaczeniu dla rozwoju 

gospodarczego, mogły z tego skorzystać powiaty ziemskie. Na tę rzecz 

przeznaczyliśmy 100 milionów złotych, oczywiście w taki sposób, że w roku 

bieżącym 50 milionów i w przyszłym 50 milionów. Chodzi o to, żeby nie kumulować i 

w naszym budżecie i w budżecie powiatów tych wydatków w ciągu jednego roku. I 

wystarczyło w tym roku to zrobić, a po prostu drugą transzę tych pieniędzy, zapłacić 

w przyszłym. I 35 powiatów niezależnie od barwy politycznej skorzystało z tego. 

Jeden nie skorzystał, bo nie był zainteresowany. Jeden powiat, z przyzwoitości nie 

wymienię z nazwy, oddał pieniądze, wycofał umowę, mówiąc, że nie będzie 

kredytował marszałka. No to trzeba mieć naprawdę trochę pewnego wyczucia, że 
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jeżeli rozwiązania prawne są dopuszczalne, jeżeli te pieniądze można wziąć, no to 

jak ktoś nie chce z powodów politycznych, albo, że marszałka nie lubi, czy koalicji nie 

lubi i nie bierze tych pieniędzy, to wydaje tylko sobie świadectwo. Teraz wielokrotnie 

powtarzające się pytanie o moje kandydowanie do Parlamentu Europejskiego. No nie 

wiem czy to państwa zadowoli, ja nie wiem, ale moja żona powiedziała mi, żebym 

sobie to wybił z głowy. A ja się jej słucham, naprawdę, o każdą moją decyzję ją 

pytam i wygląda na to, że nie będę miał zgody na to. No te wszystkie problemy czy 

uwagi związane, proszę państwa z naszym wydawnictwem „Mazowsze Serce 

Polski”. No państwo to traktują jako reklamę, a ja bym powiedział, że to jest biuletyn 

informacyjny. Ci ludzie muszą wiedzieć. Czy państwo sobie zdają sprawę, jaką my 

drogę przechodzimy przez ostatnie 20 lat, żeby wyjaśnić społeczeństwu czym się 

zajmuje samorząd województwa, za co odpowiada, jak funkcjonuje, że mamy 160 

różnych instytucji. I jeżeli będziemy bazowali tylko na mediach ogólnopolskich, to 

nigdy społeczeństwo nie będzie widziało różnicy między marszałkiem a wojewodą, 

radnym województwa a posłem. To jest głównie materiał informacyjny. I zachęcam 

państwa, żebyście mało, że nie kontestowali tego, tylko wręcz aktywnie brali udział w 

tym, pisząc tam teksty. Poezję można zamieścić, na ostatniej stronie. Zachęcam, 

mówię poważnie. I nie kontestować trzeba, bo było tam miejsce dla wszystkich 

radnych i radnych koalicyjnych i radnych opozycyjnych. Pan radny Mirosław 

Milewski, wieloletni prezydent Miasta Płocka, pyta o linię kolejową Płock-Modlin. No 

mamy olbrzymie problemy ze zbudowaniem, chociaż pieniądze są zabezpieczone. 

Państwowa spółka PLK przesuwa nam budowę tego krótkiego odcinka linii kolejowej 

między stacją kolejową Modlin, a terminalem. Proszę państwa, w Polsce mamy taką 

sytuację prawną, że głównym inwestorem są Polskie Linie Kolejowe – PKP Polskie 

Linie Kolejowe. Ten projekt o którym mówimy, jest śmiałym projektem. Był 

przedstawiony opinii publicznej, zrobiliśmy wstępne studium wykonalności – ono jest 

obiecujące. Chcę przypomnieć, że w niedawnym okresie pojawiła się zupełnie nowa 

koncepcja i  nowa wizja transportu w naszym kraju. Pojawiła się najpierw koncepcja 

Centralnego Portu Lotniczego – jest pan minister tutaj, jeden z ludzi, którzy się tym 

zajmują na co dzień – następnie Centralnego Portu Komunikacyjnego. I tam 

roztoczono zupełnie inną wizję – połączenia Centralnego Portu Komunikacyjnego z 

wybrzeżem, poprzez Płock. Więc musimy się pewnie niebawem zdecydować, tak, 

jaki rozwój tej komunikacji ma być. Czy Płock ma być połączony poprzez CPK, czy 

poprzez linię kolejową Płock-Modlin. Myśmy tego nie zarzucili, natomiast kosztuje to 



38 

 

około miliarda złotych. Więc będzie trzeba na to pieniądze zdobyć – być może w 

partnerstwie publiczno-prywatnym, być może w inny sposób, być może z tak 

zwanego Connecting Europe, czyli z pieniędzy unijnych, ale to jest niestety przed 

nami, więc nie mogę niestety wskazać panu przystanków. No gdybym był złośliwy to 

być może bym powiedział, że tam gdzie te przystanki tramwajowe, które pan 

budował. Proszę państwa, naprawdę, jeżeli chodzi o pytania o przyszłość 

budżetową, nie widzę tutaj żadnego problemu… Pytania o instytucje kultury – proszę 

państwa mamy 28 instytucji kultury, wszystkich nie sposób w tej chwili wymienić, ale 

jakbyście państwo porozmawiali z ich  załogami, dyrektorami, to te ostatnie 20 lat, to 

jest naprawdę olbrzymi postęp, niezwykły postęp cywilizacyjny. Również jeżeli chodzi 

o „Mazowsze”, które ma nową siedzibę, po wybudowaniu nowego teatru 

muzycznego, po modernizacji całego zespołu pałacowo-parkowego, teraz wspólnie z 

pieniędzy z POIŚ-u modernizujemy pałac. To jest perła dzisiaj Europy. A zespół ma 

się dobrze, występuje, teraz był na turnee w Niemczech, występuje na całym 

świecie, w Europie. Natomiast napięcia związkowe, napięcia między częścią 

związków zawodowych a dyrektorem, w tym zespole od 20 lat są niezmienne. Już 

piąty dyrektor się zmienia, a problemy ze związkami tam zawsze występowały. 

Natomiast jeśli chodzi o Warszawską Operę Kameralną, to jesteśmy świadkami 

spektakularnego, wielkiego sukcesu, ostatnio na naszych scenach, na scenach 

europejskich, w Petersburgu. Nie martwmy się o Warszawską Operę Kameralną – 

uzdrowiono tam sytuację personalną. Ludzie tam wreszcie pracują, a nie przychodzą 

do pracy albo nie przychodzą, albo na przykład przebywają przez trzy lata za 

granicą, a biorą pieniądze. Więc wreszcie w tej instytucji jest porządek. To chyba 

wszystko, chyba, że ktoś mi jeszcze coś przypomni.   

 

[Głos z sali – zapis nieczytelny.] 

 

Pan Adam Struzik 

Proszę? A tak, tak, no właśnie, pan prezydent Kudelski. Panie prezydencie. Musimy 

do tego podchodzić indywidualnie. Naszym zamiarem w ramach RIT-ów było 

oczywiście dofinansowanie w takim wymiarze, w jakim to mogliśmy zrobić. Jeśli 

pański projekt został tak rozliczony, to znaczy, że inaczej nie mógł być rozliczony. 

Nikt nie ujmował pieniędzy. Ale zachęcam pana, postudiujemy to. Tyle ile było 

można do 80 procent staraliśmy się przekazywać. Inaczej, wyjściowa sytuacja 
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finansowa była taka, że jeżeli byśmy chcieli zrobić wszystkie te projekty, to 

maksymalne dofinansowanie powinno być 60 procent. Pan dobrze wie, że rzutem na 

taśmę żeśmy ten projekt wprowadzili do tego RIT-u, to jest sukces pana, nasz… 

Trzeba się z tego cieszyć a nie krytykować.  

 

[Głos z sali – zapis nieczytelny.] 

 

Pan Adam Struzik  

Z przyjemnością z panem usiądę, wyjmiemy papiery i podyskutujemy. Ja uważam, 

że pan powinien otrąbić sukces.  

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję. Proszę pan radny Artur Czapliński. 

 

Pan Artur Czapliński 

Bardzo dziękuję, Panie Przewodniczący, już bałem się, że pan mnie nie dopuści do 

głosu, bo pan nie wiem zajął się, rozporządzaniem moimi potrzebami, czy jest 

potrzeba, żebym zabierał głos czy nie. No ja z różnych samorządów już chleb jadłem 

i nie widziałem, żeby przewodniczący rady mówił kiedy jest potrzeba, a kiedy nie, to 

już troszeczkę antydemokratyczne. Ale dzisiaj pierwszy dzień, może to jest trema, 

chociaż pan był przedstawiany jako doświadczony samorządowiec, chyba też sześć 

razy jest pan przewodniczącym z tego co zapamiętałem. A co do meritum, chciałem 

sięgnąć do pana radnego Kandyby, ale też tutaj mówił pan prezydent Milewski i pan 

marszałek Struzik, o tym pociągu który ma iść z Płocka do Modlina, no to w 2012 

roku już był ogłoszony. I pan teraz powiedział że też jest taka opcja, że ma iść przez 

Płońsk. Przypominam sobie ja w 2011 roku byłem radnym i zbierałem podpisy, na 

pana ręce zebrałem 2,5 tysiąca, żeby ten pociąg szedł przez Płońsk. To jest 7 lat 

teraz mija, to może teraz jakby ta dyskusja wróciła to troszeczkę długo to trwa. Jak 

pan odkopie może w jakichś szafkach, to jeszcze te podpisy gdzieś tam leżą. A co do 

pana radnego tutaj, pan powiedział tutaj wspaniale pan tutaj szafuje, że uratujemy 

dziecko, to nikt tutaj tego proszę pana nie neguje, tylko kamizelka dla dziecka, a 

reklama wyborcza za publiczne pieniądze, w postaci pana marszałka Struzika 

wykorzystująca narzędzie tej kamizelki to są chyba dwie różne rzeczy i chyba pan to 
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rozumie. Bo jak pan tego nie rozumie to nie mamy o czym rozmawiać, bo po prostu 

pan uprawia propagandę. Bardzo dziękuję.  

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę państwa, czy ktoś z państwa radnych w debacie nad wystąpieniem 

kandydata na Marszałka Województwa Mazowieckiego chciałby zabrać głos? 

Proszę. Pan kandydat chciałby zabrać głos. Proszę panie marszałku. 

 

Pan Adam Struzik 

Szanowni Państwo, akcja „Jesteś widoczny – jesteś bezpieczny. Bezpieczna droga 

do szkoły” trwa w tym województwie 17 lat. No teraz mamy co 4 lata wybory, 

będziemy mieli co 5, no trudno mi obiecać, że tej akcji nie będzie. Będzie. Bo 

naprawdę jest bardzo pożyteczna. Czy zdajecie sobie państwo sprawę z tego, że 

rocznie w Polsce ginie na drogach małe miasteczko?  Na szczęście mamy regres. 

Parę lat temu to było ponad 5 tysięcy ludzi – teraz jest tych ludzi koło 3,5 tysiąca, z 

czego część dzieciaków. Naprawdę jest to wielki postęp, bo gdyby tak nie było to 

policja by się w to nie włączała. Wojewódzkie Ośrodki Ruchu Drogowego by się nie 

włączały. A przecież państwo też prowadzili ostatnio akcję rządową, poprzez różne 

struktury. Dobrze wiecie, że odstajemy standardami od Unii Europejskiej. Dlatego ta 

akcja była, jest i będzie. I tu nie chodzi o moją reklamę. No dla waszego świętego 

spokoju mogę jakiegoś młodszego dżentelmena, może któregoś z was na tym 

banerze umieścić.  

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję. Proszę państwa proponuję teraz pięciominutową przerwę. Proszę bardzo. 

Pan radny Artur Czapliński, pan radny Radosław Fogiel. 

 

Pan Artur Czapliński 

Szanowny Panie Przewodniczący, Szanowny Panie Marszałku. Ja tylko powiem, 

żeby wyjść z tego paradygmatu partyjnego myślenia to nie musi być żaden 

dżentelmen od nas, wystarczy żeby to był zwykły człowiek na tych banerach. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę pan radny Radosław Fogiel. 
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Pan Radosław Fogiel 

Panie marszałku, no wszyscy wiemy o czym tutaj mówimy i naprawdę po pierwsze to 

wchodząc w poetykę wypowiedzi niektórych kolegów wcześniej i pana marszałka, to 

apelowałbym o zerwanie z takim paternalistycznym podejściem, bo dlaczego 

dżentelmen, może jakaś kobieta. A mówiąc już poważnie, czy tam naprawdę musi 

być czyjakolwiek twarz? Czy pan marszałek dysponuje badaniami mówiącymi, że 

banery dotyczące bezpieczeństwa ruchu drogowego są skuteczniejsze, jeżeli jest na 

nim radny województwa lub członek zarządu województwa? Jeżeli chodzi nam o 

bezpieczeństwo, to traktujmy to poważnie, a nie róbmy z tego wehikułu do swoich 

kampanii. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę państwa, mamy zgłoszonego jednego kandydata na marszałka województwa. 

Odbywamy w tej chwili debatę nad koncepcją funkcjonowania województwa, którą 

przedstawił pan marszałek. Czy ktoś z państwa jeszcze chciałby zabrać głos w tej 

debacie? Proszę państwa, jeżeli nie, proponuję 5 minut przerwy dla komisji 

skrutacyjnej, w celu przygotowania kart do głosowania. 

 

[Przerwa] 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Szanowni Państwo, wznawiam obrady. Proszę przewodniczącą komisji skrutacyjnej 

o zabranie głosu. 

 

Pani Katarzyna Bornowska 

Szanowni Państwo, sejmik wybiera Marszałka Województwa bezwzględną 

większością głosów ustawowego składu sejmiku w głosowaniu tajnym. Na karcie do 

głosowania znajduje się nazwisko jednego kandydata. Przy nazwisku znajdują się 

dwie kratki – w pierwszej kratce znajduje się możliwość zagłosowania  „za”, w drugiej 

„przeciw”.  Głosujemy poprzez wstawienie znaku „X” w odpowiedniej kratce. Głos jest 

nieważny jeżeli nie wstawiono znaku „X” w żadnej kratce albo wstawiono znak „X” w 



42 

 

obu kratkach. Procedura wyczytywania, oddawania i pobierania, kart jest taka sama 

jak w poprzednich głosowaniach. 

 

[Wyczytywani w kolejności alfabetycznej radni, obecni na sali, podchodzili do stołu 

prezydialnego, kwitowali odbiór karty do głosowania] 

 

Pani Katarzyna Bornowska 

Proszę państwa oddajemy karty. 

 

[Wyczytywanie w kolejności alfabetycznej radni, obecni na sali, podchodzili do stołu 

prezydialnego  wrzucali karty do urny i kwitowali ich zdanie.] 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Szanowni państwo, ogłaszam teraz 5 minut przerwy, na czas ustalania wyników 

głosowania przez komisję skrutacyjną. 

 

[Przerwa] 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Szanowni państwo, wznawiam obrady sejmiku. Proszę przewodniczącą komisji 

skrutacyjnej o zabranie głosu.  

 

Pani Katarzyna Bornowska 

Szanowni państwo, protokół komisji skrutacyjnej z głosowania w sprawie wyboru 

Marszałka Województwa Mazowieckiego, z dnia 19 listopada 2018 roku, Komisja 

Skrutacyjna w składzie: przewodnicząca Katarzyna Bornowska, członkowie 

Katarzyna Lubiak, Konrad Wojnarowski stwierdzają, iż uprawnionych do udziału w 

głosowaniu w sprawie wyboru Marszałka Województwa Mazowieckiego jest 51 

radnych. Wydano 51 kart do głosowania. W głosowaniu udział wzięło 51 radnych, 

głosów ważnych oddano 50, głosów nieważnych oddano 1. Komisja stwierdza, iż 

kandydat otrzymał następującą liczbę głosów:  „za” 26,  „przeciw” 24. 

To jeszcze w ramach formalności powiem, że Komisja stwierdza, iż Marszałkiem 

Województwa Mazowieckiego został wybrany Adam Krzysztof Struzik. 
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Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję pani przewodniczącej. Proszę państwa stwierdzam, że sejmik w głosowaniu 

tajnym, podjął uchwałę o następującej treści: 

Uchwała nr 3/18 Sejmiku Województwa Mazowieckiego z dnia 19 listopada 2018 r. w 

sprawie wyboru Marszałka Województwa Mazowieckiego. Na podstawie art. 32 ust. 

1 i 2 ustawy z dnia 5 czerwca 1998 r. o samorządzie województwa (Dz. U. z 2018 r. 

poz. 913,1000 i 1432) – uchwala się, co następuje: § 1. W głosowaniu tajnym 

Marszałkiem Województwa Mazowieckiego wybrany został Adam Krzysztof Struzik. § 

2. Wykonanie uchwały powierza się Przewodniczącemu Sejmiku Województwa 

Mazowieckiego. § 3. Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia. Gratuluję panie 

marszałku. Proszę bardzo panie marszałku. 

 

Pan Adam Struzik – Marszałek Województwa Mazowieckiego 

Szanowny Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku. Bardzo serdecznie dziękuję za 

zaufanie koalicji. Wierzę głęboko, że tak jak w roku 2006, kiedy udało nam się 

poprzez świadomą wtedy i odpowiedzialną decyzję zblokować nasze listy i w efekcie 

zbudować większość w tym sejmiku i w wielu innych. A teraz, dzisiaj ten krok, który 

otwiera myślę drogę do koalicji w 9 sejmikach, będzie momentem, który dokona 

istotnej zmiany politycznej w naszym kraju – najpierw w wyborach do Parlamentu 

Europejskiego, a później w wyborach do Sejmu i Senatu. Dziękuję też tym, którzy na 

mnie nie głosowali, rozumiem realia polityczne, ale proszę państwa o rzeczową – tak 

jak powiedzieliście –  uczciwą ocenę i współpracę w tych obszarach, w których 

odpowiadamy wspólnie za województwo. Jeszcze raz wszystkim bardzo serdecznie 

dziękuję. Proszę państwa, chciałbym korzystając z okazji podziękować jeszcze 

dwóm osobom. To są osoby bardzo mi bliskie – o jednej z nich dzisiaj już 

wspominałem. Chciałem podziękować mojej żonie Małgorzacie i mojej córce 

Katarzynie – za ich cierpliwość przez te wszystkie lata. 20 lat w służbie dla 

województwa mazowieckiego, a one musiały to dzielnie znosić. Bardzo wam dziękuję 

moje ukochane dziewczyny. Dziękuję bardzo. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję panie marszałku. Proszę Państwa przechodzimy do punktu 7 - wybór 

Wicemarszałków i pozostałych Członków Zarządu Województwa Mazowieckiego. 

Zgodnie z art. 32 ust. 3 ustawy o samorządzie województwa Sejmik na wniosek 
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Marszałka dokonuje wyboru pozostałych członków Zarządu, w tym 

2 wicemarszałków. Nad wnioskiem Marszałka przeprowadza się debatę. Radni mogą 

zadawać kandydatom pytania. Wyboru wicemarszałków i pozostałych członków 

Zarządu dokonuje się zwykłą większością głosów w obecności co najmniej ½ 

ustawowego składu Sejmiku, w głosowaniu tajnym. Proszę Pana Marszałka o 

zabranie głosu i zgłoszenie kandydatów do Zarządu Województwa. 

 

Pan Adam Struzik – Marszałek Województwa Mazowieckiego 

Szanowny Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku, na podstawie art. 32 ust.3 

ustawy o samorządzie województwa oraz § 61 ust. 1 Statutu Województwa 

Mazowieckiego, zgłaszam kandydatury. Na Wicemarszałków: Pana Wiesława 

Raboszuka i Pana Rafała Rajkowskiego oraz kandydatury na Członków Zarządu 

Województwa Mazowieckiego: Panią Elżbietę Lanc i Panią Janinę Ewę Orzełowską. 

Pozwolicie państwo, że przedstawię po krótce sylwetki zgłoszonych osób. 

Pan Wiesław Mariusz Raboszuk  jest absolwentem Szkoły Głównej Gospodarstwa 

Wiejskiego w Warszawie, Studiów Podyplomowych Zarządzania dla Pracowników 

Administracji Publicznej na Uniwersytecie Mikołaja Kopernika w Toruniu oraz 

Studiów Podyplomowych Zamówień Publicznych Akademii Obrony Narodowej w 

Warszawie, Wydział Ekonomii i Logistyki. Od 2000 roku pełnił funkcje kierownicze w 

administracji rządowej i samorządowej, był m.in. zastępcą dyrektora Departamentu 

Polityki Rolnej w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi. (2000-2001), kierownikiem 

Działu Zamówień Publicznych Samodzielnego Wojewódzkiego Zespołu Publicznych 

Zakładów Psychiatrycznej Opieki Zdrowotnej w Warszawie (2007-2008) oraz 

dyrektorem Mazowieckiej Jednostki Wdrażania  Programów Unijnych w Warszawie 

(2008-2011). Brał także czynny udział w pracach legislacyjnych dotyczących 

tworzenia ustaw, również w pracach rządu Rzeczypospolitej Polskiej jak również w 

komisjach sejmowych i senackich. Od listopada 2006 r. był radnym Dzielnicy 

Targówek m. st. Warszawy, wiceprzewodniczącym Komisji Budżetu, 

przewodniczącym Komisji Rozwoju i Ochrony Środowiska. Od października 2011 r. 

jest wicemarszałkiem, a od 2014 r. radny województwa mazowieckiego. Jako 

wicemarszałek odpowiadał w ostatniej kadencji za kwestie związane z kulturą oraz 

wydatkowaniem środków unijnych. 

Pan Rafał Rajkowski - absolwent Akademii Wychowania Fizycznego im. J. 

Piłsudskiego w Warszawie, Studiów Podyplomowych Menedżerskich w Szkole 
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Głównej Handlowej oraz MBA w Wyższej Szkole Biznesu w Radomiu im. bp. Jana 

Chrapka. Działalność publiczną rozpoczął w 2007 r. zostając zastępcą dyrektora 

Mazowieckiej Regionalnej Organizacji Turystycznej z siedzibą w Warszawie. W 

latach 2010–2014 był radcą Wojewody Mazowieckiego i kierownikiem Delegatury 

Urzędu Wojewódzkiego w Radomiu. Od grudnia 2014 r. do listopada 2015 r. 

wiceprezydentem miasta Radomia. Od 2015 r. do chwili obecnej jest członkiem 

zarządu województwa mazowieckiego, radnym V kadencji sejmiku województwa 

mazowieckiego. Jako członek zarządu województwa mazowieckiego odpowiedzialny 

był za infrastrukturę drogową, kolejową, lotniczą oraz nieruchomości. W 

dotychczasowej działalności skupiał się przede wszystkim na wspieraniu 

samorządności oraz budowaniu społeczeństwa obywatelskiego. Ukończył kurs do 

rad nadzorczych spółek skarbu państwa w Centrum Wspierania Biznesu w 

Warszawie. 

Pani Elżbieta Lanc - absolwentka filologii polskiej Uniwersytetu Warszawskiego, 

studiów podyplomowych w zakresie zarządzania oświatą, audytu i kontroli 

zewnętrznej oraz zarządzania projektami współfinansowanymi ze środków Unii 

Europejskiej. Doświadczenie samorządowe i parlamentarne: w latach 1998-2001 

była starostą węgrowskim, w latach 2001-2002 wicewojewodą mazowieckim; 

członkiem Zarządu Związku Powiatów Polskich, od 2002 r. do chwili obecnej radna 

województwa mazowieckiego, w latach 2014-2018 członek zarządu województwa 

mazowieckiego odpowiedzialna za zdrowie, edukację, sport i politykę społeczną. 

Wieloletni nauczyciel, dyrektor liceum ogólnokształcącego i ekonomicznego, prezes 

Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Warszawie, 

zastępca dyrektora Mazowieckiego Ośrodka Doradztwa Rolniczego, wiceprezes 

PGMB w Warszawie, prezes PRIB w Warszawie. 

I pani Janina Ewa Orzełowska - absolwentka Wyższej Szkoły Finansów i 

Zarządzania w Białymstoku, Wydziału Zarządzania w zakresie rachunkowości i 

finansów przedsiębiorstw. Ukończyła studia podyplomowe w zakresie administracji 

publicznej – menadżer publiczny na Uniwersytecie Warszawskim. W latach 2000-

2001 urzędnik administracji rządowej w Biurze Terenowym Funduszu 

Gwarantowanych Świadczeń Pracowniczych. Od 2002 r. pracownik Urzędu 

Marszałkowskiego Województwa Mazowieckiego, a od 2007 r. Dyrektor Delegatury 

Urzędu Marszałkowskiego Województwa Mazowieckiego w Siedlcach. Od 2010 r 

Członek Zarządu Województwa Mazowieckiego, od 2014 r. Wicemarszałek. W 
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zarządzie województwa odpowiedzialna za rolnictwo, środowisko i ekologię. Radna 

Sejmiku Województwa Mazowieckiego IV, V i VI kadencji. Delegatka Związku 

Województw Rzeczypospolitej Polskiej, jako przedstawiciel uczestniczy w pracach 

Komisji ds. Rozwoju Obszarów Wiejskich i Rolnictwa oraz pełni funkcję 

przedstawiciela w Kongresie Władz Lokalnych i Regionalnych przy Radzie Europy. 

Od 2006 r. jest członkiem Komitetu Monitorującego Programu Współpracy 

Transgranicznej Polska-Białoruś-Ukraina, aktywnie współpracuje z zagranicznymi 

regionami Europy Środkowo-Wschodniej. 

Szanowny Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku. Jak państwo widzą, w składzie 

zarządu nie zaszły istotne zmiany poza drobnymi korektami. Uważam, że na te 

trudne czasy, zresztą czasy są zawsze trudne, ale ten szczególny rok, który będzie 

rokiem wyborczym, będzie rokiem na pewno pełnym napięć politycznych uważamy 

jako koalicja, że ten zarząd podoła tym obowiązkom i wnoszę, żeby Wysoki Sejmik 

powołał te wszystkie cztery osoby na wskazane przeze mnie stanowiska. 

Przedkładam zgłoszenie dla pana przewodniczącego.  

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję panie marszałku. Dziękuję bardzo. Zapytam jeszcze kandydatów czy 

wyrażają zgodę na kandydowanie. Czy pan Wiesław Raboszuk wyraża zgodę? Czy 

pan Rafał Rajkowski wyraża zgodę? Czy pani Elżbieta Lanc wyraża zgodę? Czy pani 

Janina Ewa Orzełowska wyraża zgodę? Dziękuję bardzo. Czy ktoś z państwa 

radnych chciałby zabrać głos w sprawie wniosku zgłoszonego przez marszałka lub 

zadać kandydatom pytania? Proszę pan radny Artur Czapliński. 

 

Pan Artur Czapliński 

Panie Przewodniczący, Panie Marszałku, Wysoki Sejmiku. Nie chciałbym psuć 

dobrej zabawy, bo widzę, że rozpoczęła się feta tutaj demokracji, ale powiem tylko 

tak, że przed wyborem pan marszałek Struzik mówił o współpracy, a po wyborze na 

marszałka – prawdziwa twarz – mówił tylko o zmianie w Polsce, o zmianie jakiegoś 

paradygmatu w 9 sejmikach. To tylko świadczy o tym, że samorząd jest 

wykorzystywany do walki politycznej, to tylko o tym świadczy. Gratuluję dobrego 

samopoczucia. A co do tej współpracy tutaj mamy dalszą familiadę, tutaj wszyscy są 

szczęśliwi. O jakiej współpracy możemy mówić jak ponad połowa wyborców nie ma 

swojego reprezentanta nawet w prezydium sejmiku. Szanowni państwo, naprawdę 
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gratuluję dobrego samopoczucia i tak jak w tej familiadzie chodzi o, to nie chodzi o 

dobro samorządu czy dobro Mazowsza tylko o przysłowiową rzepę. Wszyscy razem 

ciągniecie tą rzepę i ciągniecie ją dalej.  

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę bardzo pan radny Michał Prószyński. 

 

Pan Michał Prószyński 

Dziękuję bardzo Panie Przewodniczący, Panie Marszałku. Jakby przyjmuję te 

biogramy, które zostały przedstawione przez pana marszałka Struzika, natomiast 

byłbym jednak wdzięczny, gdyby kandydaci powiedzieli jednak kilka słów, nie tyle na 

swój temat, ale co chcą zrobić jako członkowie zarządu województwa. Bo rozumiem, 

że możemy przyjąć, że większość ma 26 głosów i powoli się rozejść, natomiast 

jednak wydaje mi się, że z szacunku wobec mieszkańców województwa 

mazowieckiego, te osoby chociaż kilka słów powiedziały, żeby było do czego w ogóle 

odnosić się w dyskusji, bo dane biograficzne, ja jeszcze raz za nie bardzo dziękuję, 

ale to chyba nie jest ten moment, ale warto przejść do konkretów, o ile oczywiście 

takie konkrety są, bo jeżeli chodzi o kontynuację dotychczasowej pracy to są pewne 

wątpliwości tutaj jakie nami kierują wydają się być uzasadnione. Dziękuję. 

 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę państwa, czy ktoś z pastwa radnych chciałby zadać kandydatom pytania? 

 

[Głos z sali – zapis nieczytelny.] 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Ale być może są inne pytania. Czy kandydaci na członków zarządu chcą zabrać głos 

w tej chwili? Proszę Pan Marszałek Wiesław Raboszuk. 

 

Pan Wiesław Raboszuk 

Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku. Tak jak powiedział w moim biogramie pan 

marszałek Adam Struzik, do tej pory w zarządzie zajmowałem się środkami unijnymi i 

kulturą. Niestety nie mogę powiedzieć czym będę się zajmował w nadchodzącej 
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kadencji, ponieważ to zostanie dopiero ustalone, natomiast jeżeli by mi przypadło w 

udziale zajmować się analogicznymi sprawami, to wydaje się, że najważniejszą teraz 

jest sprawa wydatkowania, jak najbardziej przyjaznego dla mieszkańców 

województwa środków dedykowanych nam przez Unię Europejską i oczywiście 

negocjacje przyszłej perspektywy finansowej, co w tej chwili już pomału następuje i 

już pierwsze przedłożenia ze strony Komisji Europejskiej zostały dokonane i w tej 

chwili będziemy się tak samo jak strona rządowa odnosić do nich. Jeżeli chodzi o 

kulturę, to oczywiście tutaj w przedłożeniu swoim pan marszałek już mówił o tym, że 

będziemy chcieli dalej rozwijać może nie tylko te instytucje, które są w naszym 

zarządzie, tam gdzie samorząd województwa jest organizatorem instytucji kultury, 

ale także w szerszym zakresie dążyć do tego aby społeczeństwo mazowieckie jak 

najlepiej mogło korzystać z oferty, która będzie przedkładana nie tylko przez nas, ale 

również przez wspierane przez samorząd województwa instytucje.  

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję. Proszę pan marszałek Rafał Rajkowski. 

 

Pan Rafał Rajkowski 

Panie Przewodniczący, Pnie Marszałku, Szanowne Koleżanki i Koledzy Radni. 

Szanowni Państwo, dziś do godziny 11.00 w Zarządzie Województwa 

Mazowieckiego zajmowałem się infrastrukturą i nieruchomościami. Podlegały mi też 

spółki takie jak Koleje Mazowieckie, jak spółka Port w Modlinie. Muszę państwu 

powiedzieć tak, że biorąc pod uwagę fakt, iż zasiadając na stanowisku członka 

zarządu odpowiadającego za kwestie infrastruktury, miałem budżet do dyspozycji 

wielkości 90 milionów. Dzisiaj szanowni państwo, dzięki staraniom całego zarządu, 

również podległych mi departamentów, ten budżet jest na poziomie 570 milionów w 

tym roku. Muszę państwu powiedzieć, że w związku z tym również dzisiaj możemy 

się pochwalić, że mamy poziom zadowalający, dobry, a nawet bardzo dobry dróg na 

poziomie 65-70 procent – dróg wojewódzkich. Oczywiście są potrzeby, które mamy 

mocno zdiagnozowane i gdyby była taka potrzeba, żeby to co powiedział pan 

marszałek Wiesław Raboszuk, czy kolega radny Wiesław powiedział, jeżeli będzie 

taki podział obowiązków w zarządzie województwa, to oczywiście mamy 

zdiagnozowane potrzeby i liczymy się z tym, że inwestycje, jeżeli chodzi o ponad 
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trzytysięczną sieć dróg w województwie mazowieckim jest niezbędna i chcemy to 

realizować. Bardzo dziękuję. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo. Proszę pani marszałek Elżbieta Lanc. 

 

Pani Elżbieta Lanc 

Panie Przewodniczący, Panie i Panowie Radni. Oczywiście powtórzę to, co moi 

poprzednicy – jeżeli dane mi będzie na poziomie zarządu województwa, zajmować 

się tymi zagadnieniami, które do tej pory, a więc: zdrowie, polityka społeczna, 

edukacja, sport, to przede wszystkim najważniejsze zadania dla zdrowia. Działania 

nie tylko na rzecz inwestycji i zakupu koniecznej aparatury w naszych szpitalach, ale 

przede wszystkim zbudowanie programu związanego z promocją zdrowia. Tego 

programu, który będzie dedykowany zarówno młodzieży, dzieciom ale również 

dorosłym. Dywersyfikacja środków finansowych, troszkę z obszaru inwestycji na 

rzecz programów. Jeśli chodzi o politykę społeczną to działania na rzecz wszystkich 

wykluczonych, dalej niepełnosprawnych, działania na rzecz seniorów w obszarze 

aktywności, ekonomii społecznej ale przede wszystkim w tym obszarze zadania, 

które sobie wyznaczyliśmy: zbudowanie takiego pilotażowego Domu Życia w 

Radomiu. Domu, który będzie dedykowany tym, którzy po 24 roku życia, 

niepełnosprawnym, nie mogą już liczyć na pomoc odpowiednich placówek. Rodzina 

nie zawsze ma szansę pomóc, więc to będzie takie zadanie bardzo istotne. Jeżeli 

chodzi o szkolnictwo, edukację, to oczywiście to, co jest w naszej gestii. Zwrócenie 

uwagi na szkolnictwo również zawodowe, to jest bardzo istotne. Teraz już zaczęliśmy 

program za ponad 100 milionów na rzecz szkolnictwa zawodowego, który będziemy 

kontynuować. Ale też szkolnictwo medyczne – to jest to wszystko co służy naszym 

placówkom. Jeśli chodzi o zdrowie, to jeszcze dodam, że zbudowanie wokół 

Siedleckiego Centrum Onkologii, takiego mocnego ośrodka rehabilitacji, bo to też jest 

ważne w rehabilitacji onkologicznej. Oczywiście w naszych wszystkich placówkach 

nie tylko leczenie, ale przede wszystkim diagnostyka, ale przede wszystkim to, co 

związane jest z dobrym zdiagnozowaniem pacjenta, ale potem też opieką pacjenta 

po leczeniu. No i jeśli oczywiście dalej chodzi o politykę społeczną, to wszystkie 

zadania związane z aktywizacją również seniorów. Bardzo starzeje się 

społeczeństwo i chcemy zbudować takie programy, które nie tylko poprowadzą 
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seniora w gąszczu trudów, ale przede wszystkim zaktywizują również poprzez sport. 

Jeżeli chodzi o działanie na rzecz sportu, to ten program który w tym roku zaczęliśmy 

realizować, budowanie infrastruktury sportowej – chcemy to dalej kontynuować. I 

oczywiście, dużo konkursów na rzecz organizacji pozarządowych, które będą 

wspierać zarówno sport jak i politykę społeczną. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję. Proszę bardzo pani marszałek Ewa Orzełowska. 

 

Pani Ewa Orzełowska 

Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku. Ja do tej pory w zarządzie województwa 

zajmowałam się obszarami wiejskimi i ochroną środowiska. I tak jak powiedzieli moi 

przedmówcy, jeżeli faktycznie nadal będę zajmowała się tymi zagadnieniami, to 

chcielibyśmy żeby dokończyć wdrażanie programu rozwoju obszarów wiejskich, ale 

również ogromną troską chcemy objąć Fundusz Ochrony Gruntów Rolnych, dlatego, 

że pamiętajmy o tym, że od dwóch lat dokładamy tam środki. Jeśli chodzi o drogi 

takie właśnie na obszarach wiejskich. Nie bez znaczenia jest również MIAS, czyli 

Mazowiecki Instrument Aktywizacji Sołectw, który pilotażowo przygotowaliśmy w 

poprzednim roku. Widzimy, że jest ogromne zapotrzebowanie na tego rodzaju 

inwestycje, które są pomysłami oddolnymi, czyli ludzi, którzy znajdują się w 

sołectwach i to oni mają świetne pomysły na to, co trzeba u nich w ich małych 

miejscowościach zrobić. Chcielibyśmy to kontynuować, być może zastanowimy się, 

jeżeli budżet na to pozwoli nad tym, żeby to była większa kwota. No i oczywiście 

musimy zdać sobie z tego sprawę, że wsparcie zarówno kół gospodyń wiejskich, jak i 

tych lokalnych które są na obszarach wiejskich jest bardzo ważne, bo w wielu 

miejscach są to swoiste miejsca spotkań i integracji, ale również miejsca 

kultywowania naszej tradycji. Również jeśli chodzi o ochronę środowiska, pamiętamy 

o tym, że żyjemy w bardzo trudnych czasach, gdzie nasze powietrze jest bardzo 

zanieczyszczone. Przygotowujemy programy, które mają wspomóc walkę z 

zanieczyszczonym powietrzem czyli ochronę powietrza. I ogromnym wyzwaniem, 

które stoi przed nami w tej chwili jest gospodarka odpadami i pamiętajmy o tym, że w 

tej chwili – i o tym rozmawialiśmy na poprzednim sejmiku – jest taka sytuacja, że 

pozwolenia zintegrowane, są uchylane albo cofane do ponownego rozpatrzenia i 

dzisiaj funkcjonowanie, jeśli chodzi o gospodarkę śmieciową, firm które zajmują się 
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odbiorem strumienia śmieciowego stoi pod znakiem zapytania. Dlatego też to jest 

ogromne wyzwanie, które stoi przed nami wszystkimi, bo za chwilę w Warszawie 

może być ogromny problem. W związku z tym to są rzeczy, które najbardziej będą 

nas zajmowały przez najbliższy czas. I oczywiście nie zapominamy o tym, że jeśli 

chodzi o ochronę środowiska, to staramy się edukować od najmłodszych lat, czyli na 

przykład różnego rodzaju spotkania, konkursy dla najmłodszych ale również dla 

młodzieży. Dziękuję bardzo. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję. Proszę pan radny Artur Czapliński. 

 

Pan Artur Czapliński 

Panie Przewodniczący, Panie Marszałku. To znaczy ja tutaj troszeczkę jestem 

zdziwiony, bo wszyscy państwo tutaj mówicie jako kandydaci o wydawaniu o 

rozdawaniu, wydatkowaniu pieniędzy, a jeszcze nie wiecie czym się będziecie 

zajmowali. Troszeczkę to farsa jest. Ale przyjmijmy, że będziecie się zajmowali tym, 

co do tej pory. Więc mam pytanie do pana radnego Raboszuka. Jako członek 

zarządu odpowiedzialny za kulturę, jaki przewiduje przebieg uroczystości na 

Mazowszu związanych z 100 rocznicą Wojny Polsko-Bolszewickiej. To jest rocznica, 

która jest symbolem tożsamościowym Mazowsza i to mam konkretne pytanie – jakie 

są pana plany w tym temacie. Kolejne pytanie dotyczy kwestii niepełnosprawnych, ja 

jestem tutaj cztery godziny i różne słyszałem expose, tutaj naprawdę wielkie słowa, 

wszystko zostało obiecane, a pierwszy raz dostałem informację, że pani przyszła 

członek zarządu będzie zajmowała się dorosłymi osobami niepełnosprawnymi i to z 

tego co zrozumiałem będzie budowany dom dla takich osób w Radomiu. No 

chciałem zapytać czy to jest tylko jedna sprawa, bo Mazowsze to nie tylko Radom, a 

osoby niepełnosprawne są we wszystkich powiatach, we wszystkich regionach 

Mazowsza. Jaki jest szczegółowy plan pracy z dorosłymi osobami 

niepełnosprawnymi, co dla nich zrobi Mazowsze, co dla nich zrobi zarząd Mazowsza. 

Proszę o konkretne odpowiedzi. Bardzo dziękuję. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę bardzo pan radny Michał Góras. 
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Pan Michał Góras 

Panie Przewodniczący, panie Marszałku, Szanowni Państwo. Mam pytanie do dwóch 

osób, dwóch członków zgłoszonych jako kandydaci do Zarządu Województwa 

Mazowieckiego, reprezentujących region wschodni Mazowsza. Bardzo proszę o 

udzielenie odpowiedzi jakie działania zamierzają państwo podjąć, by podział środków 

przewidziane w Regionalnym Programie Operacyjnym Województwa Mazowieckiego 

na lata 2014-2020, był troszkę bardziej sprawiedliwy. Przypomnę, że na ostatnim 

miejscu, jeśli chodzi o umowy w miastach na prawach powiatów znajduje się 

Ostrołęka – 86 milionów złotych, a Siedlce – 103 miliony złotych. Warszawa 909 

milionów. Jeśli chodzi o umowy w podregionach – na pierwszym miejscu Warszawa, 

na ostatnim podregion siedlecki 358, oraz podregion ostrołęcki – 412 milionów. 

Ponieważ przedstawiony skład zarządu jest pewnego rodzaju kontynuacją, 

zaproponowaną przez pana marszałka Adama Struzika, co oznacza dalszą 

stagnację i wydaje mi się dosyć subiektywny podział, jeśli chodzi o sprawiedliwy 

podział środków na Mazowszu. W związku z tym bardzo proszę o przedstawienie 

odpowiedzi na moje pytanie, jeśli chodzi o kandydatów do zarządu właśnie z regionu 

siedlecko-ostrołęckiego. Dziękuję pięknie. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę pan marszałek Wiesław Raboszuk 

 

Pan Wiesław Raboszuk  

Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku. Jeżeli chodzi o rocznicę setną wojny 

bolszewickiej, to oczywiście postaramy się aby została ona uczczona jak najgodniej. 

Zdajemy sobie sprawę, że jest to bardzo ważny element w życiu Mazowsza w 

najbliższym czasie. Myślę, że sejmik w roku 2019, czyli w tym najbliższym, ustali 

harmonogram działań w tym kierunku i odpowiednie środki również w 2019 i 2020 

roku na ten temat zostaną zabezpieczone. Natomiast myślę, że tutaj bardzo wiele 

będzie miała do powiedzenia komisja kultury pracująca w sejmiku i oczywiście jako 

zarząd będziemy ewentualnie ściśle w tej sprawie współpracować z komisją i 

wsłuchiwać się w jej głosy w tej sprawie. Natomiast, jeżeli chodzi o środki unijne, to 

co prawda nie jestem radnym ze wschodniej części Mazowsza, niemniej 

zajmowałem się do tej pory środkami unijnymi w zarządzie i takie informacje, że 

Ostrołęka ileś tam środków, milionów, Siedlce więcej, z tego co pamiętam pan radny 
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wymienił, inne miasto subregionalne oczywiście też jakaś kwota, natomiast 

oczywiście dużo większa kwota Warszawa. Proszę państwa, dysponowanie 

środkami unijnymi to nie jest wskazywanie palcem konkretnych inwestycji. O środki 

unijne ubiegają się wszyscy ci, którzy mają taką możliwość jako beneficjenci, w tym 

również samorządy tych miast, które zostały wcześniej wymienione – one decydują o 

tym co jest im potrzebne i występują ze stosownymi wnioskami. Samorząd 

województwa stosując kryteria, które są w tej sprawie ustalone, doprowadza do 

wyboru tychże projektów oczywiście przy pomocy ekspertów branżowych. Także nie 

możemy powiedzieć, że palcem będziemy wskazywać które miasto ile środków 

otrzyma. Natomiast, jeżeli chodzi o to staranie rozwoju poszczególnych subregionów, 

to oczywiście jak najbardziej będziemy dążyć do tego, żeby subregiony: siedlecki, 

ostrołęcki, ciechanowski, płocki i radomski uzyskały jak najwięcej środków z puli, 

która jest dedykowana w Regionalnym Programie Operacyjnym Województwa 

Mazowieckiego. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo. Proszę pani marszałek Elżbieta Lanc. 

 

Pani Elżbieta Lanc 

Panie Przewodniczący, Panie i Panowie Radni. W pierwszej kolejności do pytania 

związanego z niepełnosprawnymi. Mianowicie od wielu, wielu lat, nie od ostatniej 

kadencji te zadania realizowane są poprzez Mazowieckie Centrum Polityki 

Społecznej. 

Mazowieckie Centrum Polityki Społecznej dedykuje środki na rzecz 

niepełnosprawnych, w tym dorosłych, poprzez podział środków z PFRON-u. Te 

środki z PFRON-u są przyznawane zarówno na rzecz aktywizacji zawodowej – to już 

od wielu lat takie zakłady aktywizacji zawodowej, są w każdym subregionie. I to są 

działania, które na wprost tworzą zakłady, w których zatrudnieni są niepełnosprawni. 

To również od wielu lat, marka ekonomii społecznej, działania również ze środków 

unijnych na rzecz wszystkich działań związanych z ekonomią społeczną, czyli znów 

budowanie tych zakładów, które służą niepełnosprawnym. To również dzielenie 

środków z PFRON-u na likwidację barier, ale to również konkursy, które są na wprost 

dedykowane Powiatowym Centrum Pomocy Rodzinie w skali całego Mazowsza. I z 

tych środków niepełnosprawni mogą korzystać również na wszelkie zadania 
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związane i z informacją, ale przede wszystkim ze wsparciem tych 

niepełnosprawności, które są nieodzowne. I odnosząc się do tego co jest ważne dla 

regionu siedlecko-ostrołęckiego. Na pewno za chwilę również koleżanka Ewa, to jest 

tak, że my odpowiadamy poprzez konkursy na inicjatywy lokalnych wspólnot. Jeżeli 

te inicjatywy się pojawiały, mówię tutaj o inicjatywie Siedlec czy Ostrołęki, zawsze, 

zawsze mogli samorządowcy i lokalni nie tylko samorządowcy, ale przedsiębiorcy 

również liczyć. W związku z tym ja nie miałam nigdy poczucia, że tutaj są jakoś 

dyskredytowani nasi samorządowcy z siedleckiego czy z ostrołęckiego. Wręcz w 

momencie, w którym były dzielone środki na drogi, to okazuje się, że z tego 

subregionu na 150 milionów w granicach 80 milionów było przeznaczone na ten 

subregion. Także mam pewność, że jeżeli się pojawią takie konkursy, to jesteśmy w 

stanie wspierać samorządowców w inicjowaniu tych projektów. Bez projektów po 

prostu nie da się zadekretować i arytmetycznie podzielić tych środków. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję. Proszę pani marszałek Ewa Orzełowska. 

 

Pani Janina Ewa Orzełowska 

Szanowny Panie Radny, Wysoki Sejmiku. Tak jak tu pan marszałek Raboszuk 

powiedział, to są pewne procedury, to eksperci sprawdzają te wnioski. One muszą 

być w odpowiedni sposób przygotowane i oczywiście muszą spełniać pewne kryteria. 

Nie bez znaczenia jest również to, ile jest wniosków składanych z poszczególnych 

subregionów, bo przecież dofinansowywanie czegoś, na co nie ma wniosku jest 

bardzo trudne. Niemniej jednak zarzut, że ten zarząd nie dbał do tej pory o 

sprawiedliwe dzielenie środków w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego 

jest trochę niesprawiedliwe, panie radny, dlatego, że pamiętajmy o tym, że 

przygotowując poprzedni Regionalny Program Operacyjny, zadbaliśmy o obszary 

strategicznej interwencji i tam te obszary zostały wyraźnie wpisane, czyli dodatkowe 

punkty były przyznawane za to, że te inwestycje znajdują się na obszarach 

strategicznej interwencji. Pamiętajmy również o tym, że to zarząd województwa 

zdecydował o regionalnych inwestycjach terytorialnych, po to, żeby wspierać właśnie 

miasta subregionalne i żeby te inicjatywy były szersze, nie tylko w samych miastach, 

ale w całym obszarze funkcjonalnym, jeśli chodzi o regionalne inwestycje terytorialne 

i miasta subregionalne. I pamiętajmy również o tym, że za każdym razem, przez cały 
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czas monitorujemy jakie środki wpływają do wszystkich subregionów i przez cały 

czas pilnujemy tego, żeby te subregiony rozwijały się równomiernie. Oczywiście 

przed nami duże wyzwanie, bo za chwilę mamy nowy okres programowania, trzeba 

przygotowywać nowy program. I również trzeba zadbać o to, żeby te obszary, które 

najbardziej potrzebują interwencji właśnie w odpowiedni sposób zostały w 

regionalnym programie potraktowane. Przyznaję szczerze, że jestem trochę 

zaskoczona, bo akurat w tym subregionie, który pan wymienił, zresztą ja jestem 

również z tego subregionu, jest tak, że naprawdę  w Regionalnym Programie 

Operacyjnym znalazła się inwestycja z Ostrołęki, ogromna, która miała być 

dofinansowana i prawda jest taka, że po prostu nie zostały złożone dokumenty. My 

na pewne rzeczy nie mamy wpływu i trudno jest przyznać środki na inwestycję, która 

jest kompletnie nieprzygotowana i nie ma dokumentacji. W związku z tym, czasami 

bywa tak, że to nie my chcemy i w jaki sposób interweniujemy, żeby komuś nie 

przyznać środków, tylko beneficjenci się wycofują. Dziękuję. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję. Proszę pan radny Artur Czapliński. 

 

Pan Artur Czapliński 

Panie Przewodniczący, Panie Marszałku. Ja do wypowiedzi pani radnej Lanc. Ja 

rozumiem, że jest Mazowieckie Centrum Pomocy Społecznej i ono dzieli fundusze z 

PFRON-u, ale to sobie pewnie radzi dyrektor. Nie wiem, nie znam pana dyrektora, 

może lepiej, może gorzej, być może lepiej, nie chcę tutaj osądzać, ale powiem, że ja 

od pani bym tutaj od pani oczekiwał, bo problemy osób niepełnosprawnych są 

palące. Ja oprócz tego, co pani powiedziała, że MCPS i dzieli środki PFRON-owskie, 

ja bym oczekiwał wizji, nowych pomysłów, naprawdę rozwiązań konkretnych, które 

tutaj wspólnie jako samorząd wojewódzki możemy wdrożyć. Ja ze swojej strony takie 

pomysły mam, będę je przedstawiał, prawdopodobnie one zostaną wyrzucone do 

kosza, jak tutaj widzę jaka jest praktyka, ale jeżeli pani takie przedstawi, będę je 

wspierał. Bo to trzeba robić, a nie mówić, że jest MCPS i dzieli środki PFRON-

owskie, bo to wie każdy licealista chyba. Dziękuję bardzo. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo. Proszę państwa czy… Proszę bardzo pan radny Maciej Górski.  
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Pan Maciej Górski 

Panie Przewodniczący, Panie Marszałku, Szanowni Państwo. Ja mam pytanie do 

kandydata na członka zarządu, pana wicemarszałka, który będzie się zajmował 

drogami. Mija 20 lat jak jest samorząd województwa w tym kształcie. Zmieniły się 

przyzwyczajenia Polaków, przybyło nam samochodów – te samochody są coraz 

lepsze i prosiłbym o zbudowanie jakiejś strategii, bo być może trzeba pozmieniać 

kategorie dróg powiatowych na wojewódzkie. Na każdym podwórku praktycznie stoi 

przynajmniej 2-3 samochody, ludzie dojeżdżają, są bardzo mobilni i założenia sprzed 

20 lat są już troszeczkę nieadekwatne. Prosiłbym o stworzenie takiej strategii. 

Dziękuję. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę pan marszałek Rafał Rajkowski. 

 

Pan Rafał Rajkowski 

Oczywiście panie radny taka strategia istnieje. Ja serdecznie zaproszę pana też, 

przedstawię na komisji infrastruktury jak ta strategia wygląda. Powiem tylko, że 

oczywiście kaskadowo przejmujemy cały czas drogi, które mają status krajowych, a 

stają się w sposób kaskadowy drogami wojewódzkimi – ich przybywa mają ponad 3 

tysiące kilometrów tych dróg – i staramy się zachować wszystkie parametry do 

których dzisiaj jesteśmy zobligowani.  

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję. Proszę państwa, czy ktoś chciałby jeszcze zadać pytanie kandydatom lub 

zabrać głos? Proszę państwa proszę wobec tego komisję skrutacyjną o 

przygotowanie kart do głosowania i proponuję państwu 10 minut przerwy.  

 

[Przerwa] 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Szanowni Państwo, wznawiam obrady sejmiku. Proszę przewodniczącą komisji 

skrutacyjnej o zabranie głosu. 
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Pani Katarzyna Bornowska  

Szanowni Państwo, sejmik wybiera dwóch wicemarszałków i dwóch członków 

zarządu na wniosek marszałka zwykłą większością głosów w obecności co najmniej 

połowy ustawowego składu sejmiku w głosowaniu tajnym. Na karcie do głosowania 

znajdują się nazwiska wszystkich zgłoszonych kandydatów w dwóch tabelkach – w 

pierwszej nazwiska kandydatów na wicemarszałków, w drugiej – nazwiska 

kandydatów na członków zarządu. Nazwiska zostały umieszczone w kolejności 

alfabetycznej. Przy nazwisku każdego kandydata znajdują się dwie kratki – w 

pierwszej kratce znajduje się możliwość zagłosowania „za”, w drugiej „przeciw”. 

Głosujemy poprzez wstawienie znaku „X” w odpowiedniej kratce. Głos jest nieważny, 

jeżeli przy nazwisku kandydata nie wstawiono znaku „X” w żadnej kratce, albo przy 

nazwisku kandydata wstawiono znak „X” w obu kratkach. Wydawanie i oddawanie 

głosów tak jak w poprzednich głosowaniach. Zapraszam. 

 

[Wyczytywani w kolejności alfabetycznej radni, obecni na sali, podchodzili do stołu 

prezydialnego i kwitowali odbiór karty do głosowania.] 

 

Pani Katarzyna Bornowska 

Szanowni Państwo, 

 

[Wyczytywanie w kolejności alfabetycznej radni, obecni na sali, podchodzili do stołu 

prezydialnego  wrzucali karty do urny i kwitowali ich zdanie.] 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Szanowni państwo, proponuję teraz 5 minutową, może 8 minutową przerwę na czas 

pracy komisji skrutacyjnej. 

 

[Przerwa] 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Szanowni państwo, wznawiam obrady sejmiku. Proszę przewodniczącą komisji 

skrutacyjnej o zabranie głosu. 
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Pani Katarzyna Bornowska 

Szanowni Państwo, Komisja Skrutacyjna w głosowaniu w sprawie wyboru 

Wicemarszałków i Członków Zarządu Województwa Mazowieckiego z dnia 19 

listopada 2018 roku. Komisja w składzie: Katarzyna Bornowska – Przewodnicząca, 

członkowie: Katarzyna Lubiak, Konrad Wojnarowski stwierdzają, iż uprawnionych do 

udziału w głosowaniu w sprawie wyboru na wicemarszałków i członków zarządu 

województwa mazowieckiego jest 51 radnych. Wydano 50 kart do głosowania, w 

głosowaniu udział wzięło 50 radnych,  głosów ważnych oddano 50, głosów 

nieważnych oddano zero. Komisja stwierdza, iż kandydaci otrzymali następującą 

liczbę głosów: Wiesław Mariusz Raboszuk „za”  26, „przeciw” 24, Rafał Rajkowski 

„za”  26, „przeciw” 24., Elżbieta Lanc „za” 26, „przeciw” 24, Janina Ewa Orzełowska 

„za”  26, „przeciw” 24. Komisja stwierdza, iż Wicemarszałkami wybrani zostali: 

Wiesław Mariusz Raboszuk i Rafał Rajkowski. Komisja stwierdza, że Członkami 

Zarządu Województwa Mazowieckiego wybrani zostali: Elżbieta Lanc oraz Janina 

Ewa Orzełowska. 

 

Pan Ludwik Rakowski – Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo członkom komisji skrutacyjnej, gratuluję członkom zarządu wyboru i 

stwierdzam, że sejmik w głosowaniu tajnym podjął uchwałę o następującej treści: 

Uchwała nr 4/18 Sejmiku Województwa Mazowieckiego z dnia 19 listopada 2018 r. w 

sprawie wyboru Wicemarszałków i Członków Zarządu Województwa Mazowieckiego. 

Na podstawie art. 32 ust. 1 i 3 ustawy z dnia 5 czerwca 1998 r. o samorządzie 

województwa (Dz. U. z 2018 r. poz. 913,1000 i 1432) – uchwala się, co następuje: § 

1. W głosowaniu tajnym Wicemarszałkami wybrani zostali: Wiesław Raboszuk; Rafał 

Rajkowski. § 2. W głosowaniu tajnym Członkami Zarządu Województwa wybrani 

zostali: Elżbieta Lanc; Janina Ewa Orzełowska. § 3. Wykonanie uchwały powierza 

się Przewodniczącemu Sejmiku Województwa Mazowieckiego. § 4. Uchwała 

wchodzi w życie z dniem podjęcia. 

Szanowni Państwo, przechodzimy do punktu 8 dzisiejszego porządku obrad - sprawy 

różne. Czy ktoś z państwa radnych chciałby zabrać głos? Proszę państwa, proszę 

kluby radnych o złożenie oświadczeń na podstawie art. 23 ust. 3a ustawy o 

samorządzie województwa. Dziękuję bardzo Klubowi Radnych Koalicja Obywatelska 

i Klubowi Radnych PSL za oświadczenia, a także Klubowi Prawo i Sprawiedliwość. 

Dziękuję bardzo. Czy ktoś z państwa radnych w tym punkcie obrad chciałby zabrać 
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głos? Jeżeli nie, przechodzimy do punktu 9 – zakończenie obrad. Proszę państwa 

następna sesja proponuję, aby odbyła się 27 listopada – to jest wtorek za tydzień. 

Poświęcona będzie przede wszystkim projektowi uchwały budżetowej na rok 

przyszły. Powinni już państwo ten projekt otrzymać drogą elektroniczną. Ponadto 

musimy wybrać składy komisji, tak żeby móc między innymi nad tym projektem 

pracować. Zapraszam członków konwentu na jutro, na godzinę dwunastą, tutaj na 

Plac Bankowy. Dziękuję państwu bardzo i zamykam obrady I sesji Sejmiku 

Województwa Mazowieckiego. Dziękuję bardzo. 

 

Radna Senior 

 
Helena Cichocka 
 

Przewodniczący Sejmiku 
Województwa Mazowieckiego 

 
Ludwik Rakowski 
 

  

 
 
 

 

Sekretarz obrad 

Bożena Żelazowska 

 
Protokół sporządziły: 
 
Anna Felińska 
Ligia Socha 
 


